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К.-Ж. Токаев выступил на инвестиционном 
круглом столе Казахстан - ОАЭ

Касым-Жомарт Токаев пригласил 
премьер-министра ОАЭ в Казахстан

“2023, yeni vizyonumuz Türkiye Yüzyılı’nın 
başlangıcıdır”

Стр. 2
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ДОСТОЙНАЯ ЖИЗНЬ
ПОЧТЕННОГО ЧЕЛОВЕКА
На прошлой неделе 

85-летний юбилей от-
метил почетный гражда-
нин Талгарского района, 
общественный деятель, 
председатель Совета 
старейшин, главный ме-
диатор ТЭКЦ «Ахыска», 
предприниматель Асан-
паша Агададиев. 

Стр. 6-7

Уважаемая 
Камила ханым
Дургалова!

Женсовет турецкого эт-
нокультурного центра по-
здравляет Вас с днём рожде-
ния,  желаем здоровья, удачи 
и благополучия! Пусть жизнь 
будет яркой и счастливой! 

Желаем достижения всех 
поставленных целей! Пусть на 
жизненном пути сопровождают 

надежные друзья и искренние люди. Желаем, чтобы пе-
чали и невзгоды не знали дорогу в Ваш дом. Пусть ра-
дость заходит к Вам в гости, семейный очаг будет на-
полнен теплом и гармонией, в семье царят уют, покой и 
благополучие. Пусть солнце с теплотой освещает дорогу 
жизни. Долгих лет Вам, исполнения желаний, воплоще-
ния надежд!

Вы являетесь уникальным примером для всех 
женщин-ахыска, молодые девушки с восторгом наблю-
дают за вашей политической карьерой. В нынешнее 
время это так важно для нового поколения, для кото-
рого расширены все горизонты для воплощения своих 
планов и целей! Турецкая женщина - пример стойкости, 
мудрости, терпения, понимания, гуманности. Она - мать, 
она - сестра, она - дочь, она - хранительница домашнего 
очага, а в Вашем случае ещё и депутат! Успехов Вам на 
профессиональном поприще!

Райхан  АЛАЙБЕКОВА, 
председатель «Совета матерей» 

ТЭКЦ «Ахыска» Туркестанской области

ОБЪЯВЛЕНИЕ 
Жамбылский областной филиал обще-

ственного объединения «Турецкий этнокуль-
турный центр «Ахыска»  04. 02. 2023г. в 11.00 
проводит  отчетно-выборное собрание.

ПОВЕСТКА  ДНЯ
1. Отчет  директора Жамбылского  област-

ного филиала общественного объединения «Ту-
рецкий этнокультурный центр «Ахыска» Даврише-
ва  Махмуджана  Мирадиновича  о проделанной 
работе за 2022 год и за последние  5  лет.  

2. Выборы представителя «DATÜB»   Жам-
былской области и директора Жамбылского об-
ластного филиала общественного объединения 
«Турецкий этнокультурный центр «Ахыска».  

3. Разное.
Приглашаются  все  желающие  участво-

вать  в отчетно-выборном  собрании жите-
ли  Жамбылской области. 

Адрес: г. Тараз,  ул. Толе би,  д. 82, большой 
зал.

Администрация  ЖОФ ОО ТЭКЦ
 «Ахыска»

20 Января - 
день торжества 
национального 
единства и 
достоинства

Стр. 11

Dünya Ahıskalı Türkler Birliği (DATÜB) 
Genel Başkanı  Ziyatdin Kassanov: “Ahıskalılar, 
dedelerimi de tanıyorlar, kimliğimizi de bilirler,
 mertliğimize de dürüstlüğümüze de şahittirler”

Kendisiyle her zaman omuz omuza olsak ta bir türlü soylesiyi gerçekleştiremiyor-
duk. Her zaman iş, iş, iş…

Canlı yayındaki konuşmalarında da halkımızın sorunları ve işle ilgili konuşuyordu. 
Kendisini daha iyi tanıdığımız için onun insani ve manevi tarafl arını sizlere tanıtmak 
istiyorduk...

Nihayet böyle bir fırsatı bulduk. 14 Aralık 2022 tarihinde İstanbul'daki İnterconti-
nental Hotelde bu söyleşiyi gerçekleştirdik. İstediğimizde ne kadar başarılı olduk bile-
miyoruz. Söyleşisi okuduktan sonra buna siz karar verirsiniz..
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Касым-Жомарт 
Токаев пригла-
сил премьер-
министра ОАЭ 
в Казахстан

Шейх Мухаммед 
бен Рашид Аль 
Мактум высказал 
признательность 
президенту за при-
глашение и отме-
тил, что посещение 
Казахстана будет 
для него большой 
честью.

Касым-Жомарт Токаев 
провел встречу с вице-
президентом, премьер-
министром ОАЭ, пра-
вителем Дубая шейхом 
Мухаммедом бен Раши-
дом Аль Мактумом.

Глава государства по-
благодарил шейха Му-
хаммеда бен Рашида Аль 
Мактума за гостеприим-
ство и заявил, что в рам-
ках его официального 
визита в ОАЭ проведены 
продуктивные перегово-
ры и достигнуты значи-
мые двусторонние согла-
шения.

В ходе беседы Касым-
Жомарт Токаев отметил, 
что Международный фи-
нансовый центр «Аста-
на» наладил отношения с 
основными финансовыми 
институтами эмиратов. 
Он акцентировал вни-
мание на важности ак-
тивизации связей между 
деловыми кругами двух 
стран.

В свою очередь шейх 
Мухаммед бен Рашид 
Аль Мактум подтвердил 
приверженность даль-
нейшему укреплению эко-
номического сотрудниче-
ства между Казахстаном 
и ОАЭ.

В завершение встре-
чи Касым-Жомарт Токаев 
пригласил вице-прези-
дента, премьер-министра 
ОАЭ, правителя Дубая 
посетить Казахстан с 
официальным визитом.

Шейх Мухаммед бен 
Рашид Аль Мактум выска-
зал признательность пре-
зиденту за приглашение 
и отметил, что посеще-
ние Казахстана будет для 
него большой честью.

Глава государства Касым-
Жомарт Токаев принял уча-
стие в инвестиционном кру-
глом столе Казахстан – ОАЭ.

В своем выступлении 
президент Казахстана по-
приветствовал участников 
инвестиционного круглого 
стола Казахстан – ОАЭ и 
поблагодарил Федерацию 
торгово-промышленных палат 
Эмиратов за организацию ме-
роприятия. Он высоко оценил 
динамичное сотрудничество с 
эмиратами.

«Партнерство между Ка-
захстаном и Объединенными 
Арабскими Эмиратами зиж-
дется на двух столпах: огром-
ном экономическом потен-
циале и деловых интересах, с 
одной стороны, а также взаим-
ном уважении и общих ценно-
стях, с другой. Между нашими 
странами установлены и уже 
более 30 лет поддерживают-
ся образцовые отношения. Не 
случайно ОАЭ являются на-
шим ключевым региональным 
торгово-экономическим пар-
тнером. ОАЭ инвестировали 
около 3 миллиардов долларов 
в Казахстан, а Казахстан ин-
вестировал более миллиарда 
долларов в Эмираты. К концу 
2022 года товарооборот меж-
ду нашими странами составил 
600 миллионов долларов. Это 
большое достижение. Но есть 
еще куда стремиться!» – ска-
зал Касым-Жомарт Токаев.

Он сообщил, что на се-
годняшней встрече с шейхом 
Мухаммедом бен Заидом Аль 
Нахайяном было решено ра-
ботать над достижением цели 
– увеличить товарооборот до 
1 млрд долларов.

«Конечно, достижение 
этой цели во многом будет за-
висеть от людей, сидящих в 
этом зале. Кроме того, наме-
ченный на июнь международ-
ный форум в Астане откроет 
возможности для налажива-
ния деловых и коммерческих 
отношений между нашими 
компаниями», – пригласил 
арабских инвесторов глава го-
сударства.

Касым-Жомарт Токаев на-
звал ключевые области, в ко-
торых Казахстан и ОАЭ могли 
бы еще больше укрепить со-
трудничество. По его словам, 
наша страна возлагает боль-
шие надежды на партнерство 
в области сельского хозяй-
ства. Казахстан готов и жела-
ет производить и поставлять 
органическую сельскохозяй-
ственную продукцию на рынок 
ОАЭ. Он пригласил как уже 
работающие в Казахстане, так 
и другие эмиратские компании 
инвестировать в пищевую про-
мышленность.

«Мы входим в десятку ве-
дущих стран мира по разве-
данным запасам критически 
важных материалов и редко-
земельных металлов. Мы яв-
ляемся крупнейшим произво-
дителем урана, титана, хрома 

и других материалов. Многие 
другие месторождения еще не 
разведаны. Учитывая серьез-
ные технологические сдвиги, 
значение критически важных 
материалов будет расти. Нам 
нужны инвестиции и опыт, что-
бы полностью реализовать 
наш потенциал в этой сфере. 
Чтобы повысить свою привле-
кательность, мы приняли усо-
вершенствованный модель-

ный контракт на разработку 
сложных газовых и нефтяных 
месторождений. Он обеспечи-
вает более высокую правовую 
защиту и налоговые льготы. 
Мы также создали Националь-
ную геологическую службу и 
соответствующую цифровую 
платформу для поддержки 
инвесторов. С 2023 года но-
вые стратегические проекты в 
горно-металлургическом сек-
торе будут освобождены от 
уплаты налога на добычу по-
лезных ископаемых на срок до 
пяти лет», – подчеркнул пре-
зидент.

В выступлении было от-
мечено, что Казахстан и ОАЭ 
разделяют приверженность 
углеродной нейтральности. 
Глава нашего государства по-
желал ОАЭ успехов в прове-
дении COP28.

«Наша страна первой в 
регионе СНГ ратифицирова-
ла Парижское соглашение и 
разработала национальную 
стратегию достижения угле-
родной нейтральности. К 2035 
году мы планируем ввести 
11 гигаватт чистой энергии 
и полностью преобразовать 
энергетический сектор. В этой 
связи мы приветствуем на-
мерение компании Masdar по-
строить в Казахстане крупный 
ветропарк. Проекты по про-
изводству возобновляемой 
энергии с накопительными 
мощностями являются нашим 
приоритетом. Мы надеемся, 
что это только начало. Учи-
тывая впечатляющие резуль-
таты эмиратских компаний в 
разработке «зеленого» водо-
рода, я бы также призвал вас 
изучить аналогичные возмож-
ности в Казахстане», – ска-
зал Касым-Жомарт Токаев.

Президент полагает, что 

нарушения в цепочке поста-
вок, вызванные геополитиче-
ской напряженностью, повы-
сили важность логистических 
и транспортных сетей и про-
ектов. По его мнению, Казах-
стан открывает прямой выход 
на рынки, насчитывающие бо-
лее миллиарда потребителей, 
включая Евразийский эконо-
мический союз, Центральную 
Азию и Китай.

«Центральная Азия – 
большой и динамично разви-
вающийся регион с высокими 
темпами роста и большим 
будущим. Мы планируем по-
строить целый ряд трансгра-

ничных торговых и логистиче-
ских центров для укрепления 
нашей торговли и связей в 
Центральной Азии. Кроме 
того, Казахстан – большая 
страна, которая нуждается в 
качественных дорогах. Вместе 
с нашими соседями и Евро-
пейским Союзом мы работа-
ем над созданием «Цифрово-
го транспортного коридора». 
Наша цель – устранить все 
существующие барьеры и на-
дежно соединить Восток и За-
пад, Север и Юг. Мы считаем, 
что эмиратские компании, без-
условно, могут извлечь выгоду 
из этого роста и укрепления 
взаимосвязей. Именно поэто-
му я полностью поддерживаю 
сотрудничество с Abu Dhabi 
Ports по созданию морской и 
портовой инфраструктуры в 
нашей стране», – подчеркнул 
глава государства.

Он сообщил, что ожидает 
полного завершения строи-
тельства «Абу-Даби Плаза» 
в Астане. Это здание, самое 
высокое в Центральной Азии, 
станет символом не только на-
шей столицы, но и партнерства 
между Казахстаном и ОАЭ.

По словам Касым-Жомарта 
Токаева, Казахстан стремится 
стать региональным техноло-
гическим хабом в Централь-
ной Азии.

«Новый вектор нашего 
развития основан на широко-
масштабной цифровизации 
экономики и государственных 
услуг. По оценке ООН, Казах-
стан занимает 28-е место в 
мире по развитию электронно-
го правительства и 8-е место 
– по онлайн-услугам. Ожи-
дается, что в краткосрочной 
перспективе цифровизация 
создаст 150 тысяч рабочих 
мест и станет основой нашего 

экономического развития. Мы 
хотим использовать опыт ве-
дущих эмиратских компаний 
в этой области. Наше сотруд-
ничество с G42 по внедрению 
искусственного интеллекта, 
систем управления данными, 
цифровизации систем здра-
воохранения – хороший при-
мер того, что нас ждет в буду-
щем», – отметил президент.

Наряду с этим глава госу-
дарства обратил внимание на 
то, что Казахстан активно ра-
ботает над созданием силь-
ного финансового сектора ми-
рового уровня.

«В Международном финан-
совом центре «Астана» сегод-
ня базируются 1700 компаний 
из 64 стран. В МФЦА действу-
ют основанная на междуна-
родном общем праве юриди-
ческая система, независимый 
суд и арбитражный центр, на-
логовые льготы и специаль-
ный трудовой режим. Сегодня 
Центр активно сотрудничает 
с Дубайским международным 
финансовым центром и Гло-
бальным рынком Абу-Даби. 
Мы особенно нацелены на 
дальнейшее сотрудничество 
в области финансовых техно-
логий, «зеленого» финансиро-
вания и исламских финансов», 
– сообщил Касым-Жомарт 
Токаев.

Президент выразил надеж-
ду на то, что экономическое 
партнерство между нашими 
странами продолжит диверси-
фицироваться и расширяться 
во всех секторах.

«Правительство готово 
оказать вам любую поддерж-
ку, необходимую для веде-
ния бизнеса в Казахстане. 
Вы можете рассчитывать на 
безопасную и стабильную 
инвестиционную среду. Я 
надеюсь, что сегодняшняя 
встреча будет стимулировать 
дальнейшее экономическое 
сотрудничество между дву-
мя странами. У нас общее 
многообещающее будущее. И 
наша общая ответственность 
– превратить эти обещания 
в реальность», – подчеркнул 
глава государства.

В ходе мероприятия также 
выступили министр энерге-
тики и инфраструктуры ОАЭ 
Сухейль Аль-Мазруи, пред-
седатель федерации торгово-
промышленных палат ОАЭ 
Абдулла Аль-Мазруи, заме-
ститель руководителя ин-
вестиционной программы 
Mubadala по России и СНГ 
Абдулла Аль-Марзуки, управ-
ляющий директор и главный 
исполнительный директор 
Abu Dhabi Ports Group Мухам-
мед Аль-Шамиси, главный 
операционный директор груп-
пы G42 Мансур аль-Мансури, 
главный исполнительный ди-
ректор Masdar Мухаммед аль-
Рамахи, председатель Ayana 
Holding Абдулла бен Лахедж, 
управляющий директор Metito 
Рами Гандур, вице-президент 
и главный исполнительный 
директор Al Badie Group Ха-
лед аль-Бади, главный ис-
полнительный директор Royal 
Strategic Partners Хамад аль-
Али.

К.-Ж. Токаев выступил на инвестиционном 
круглом столе Казахстан - ОАЭ

Президент выразил надежду на то, что эко-
номическое партнерство между двумя страна-
ми продолжит диверсифицироваться и расши-
ряться во всех секторах.
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“ÜLKEMİZİ ULAŞTIRMAK 
İSTEDİĞİMİZ HEDEFLERE BÜYÜK 

ÖLÇÜDE KAVUŞTUK”

Uzun yıllardır hayallerini, hedefl erini 2023 
menziline göre belirlemiş ve buna göre yol almış 
bir parti ve hükûmet olduklarını belirten Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, “Cumhuriyet’imizin 100. 
yılında ülkemizi ulaştırmak, milletimizi kavuş-
turmak istediğimiz hedefl ere hamdolsun büyük 
ölçüde kavuştuk” diye konuştu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türkiye’nin son 10 
yıldır maruz kaldığı ağır saldırılar ve küresel kriz-
lerin, bazı alanlarda gecikmeye yol açsa da kaza-
nımlarının büyüklüğüne halel getirecek hususlar 
olmadığına işaret ederek, “2023, bizim için hem 
20 yıllık eser ve hizmet siyasetimizin sembolüdür 
hem de yeni vizyonumuz Türkiye Yüzyılı’nın 
başlangıcıdır. Önümüzdeki aylarda yaşanacak se-
çimi önemli ve tarihî kılan da işte budur. Bizim 
hayatımızda hiçbir seçim kolay olmadı. Her seçi-
me büyük mücadeleyle, azimle, gayretle hazırlan-
dık, girdik. Allah’a şükür her seçimde de sandık-
tan zaferle çıkmayı başardık” değerlendirmesinde 
bulundu.

“Bu seçimi diğerlerinden farklı kılan nedir?” 
diye soran Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerini 
şöyle sürdürdü: “Mesela 2002 seçimlerine, kuru-
luşunun üzerinden henüz 15 ay geçmiş bir parti 
olarak siyasete yeni bir ses, yeni bir soluk getirerek 
adım atmıştık. 2007 seçimlerine, vesayetin, akıl ve 
ahlak dışı oyunlarıyla uğraşarak girmiştik. 2011 
seçimlerini, milletimize 2023 hedefl erimizin sö-
zünü vermenin coşkusuyla tamamlamıştık. 2015 
seçimleri sürecini, FETÖ, PKK, DEAŞ terör ör-
gütlerinin ağır saldırıları altında yaşamıştık. 2018 
seçimlerini yeni yönetim sisteminin beraberinde 
getirdiği tereddütleri göğüsleyerek geçirmiştik. 
2023 seçimlerine ise bir yandan son dönemde 
dünyada yaşanan krizlerin ülkemize etkileriyle 
mücadele ederek girdik diğer yandan karşımızda 
oluşturulan ucube ittifakın hezeyanlarıyla uğra-
şarak, beri yandan milletimize verdiğimiz sözleri 
yetiştirebilmenin tatlı telaşını yaşayarak, hepsi-
nin ötesinde 20 yılda kurduğumuz demokrasi ve 
kalkınma altyapısının üzerinde Türkiye Yüzyılı 
vizyonunu inşa etmenin heyecanıyla hazırlanıyo-
ruz. Türkiye bugün hem dünyadaki gelişmelerin 
etkisiyle hem kendi serencamının tabii bir netice-
si olarak öyle bir yol ayrımında ki böyle fırsatlar 
milletlerin önüne asırda bir gelir.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, ardı ardında nük-
seden küresel krizlerin, dünyanın siyasi ve eko-
nomik ağırlık merkezlerinde köklü değişikliklerin 
başlamasına yol açtığını belirterek, geçmişte kendi 
krizleri içinde boğulan bir Türkiye olduğunu; bu 
defa Türkiye’nin, sahip olduğu güçlü eser ve hiz-
met altyapısı sayesinde küresel sarsıntıları kendi 
atılımlarının dayanağı hâline dönüştürebildiğini 
söyledi.

“ENFLASYONA SEBEP OLAN TUZAK-
LARI BOZDUK, TEDBİRLERİMİZİ ALDIK”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Yatırımlarıyla, 
istihdamıyla, üretimiyle, ihracatıyla, cari açığı el-
hamdülillah kontrol ederek büyümesiyle, her baş-
lıkta bu gerçeği ispatlayan bir ülke oldu. Sıkıntı-
larımız yok mu? Elbette var ama bunların hiçbiri 
üstesinden gelinemeyecek, bizi asıl hedefl erimiz-
den, asıl atılımlarımızdan uzaklaştıracak hususlar 
değildir” diye konuştu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Türkiye’nin en 
büyük sorunu olan enfl asyonun düşüşe geçti-
ğine dikkati çekerek, şunları kaydetti: “2022’yi 
yüzde 64 ile kapattığımız enfl asyonun inşallah 
önümüzdeki aylarda yüzde 50’lere, yüzde 40’lara, 
yüzde 30’lara doğru hızla düştüğünü hep birlikte 
göreceğiz. Çünkü enfl asyona sebep olan tuzakları 
bozduk, oyunları boşa çıkardık, hesapları altüst 
ettik, tedbirlerimizi aldık, mekanizmalarımızı 
kurduk. Artık hem dışarda hem içerde herkes 
Türkiye’nin faiz-kur-enfl asyon şer üçgeniyle tes-
lim alınamayacağını gördü. Yaşanan sıkıntılı sü-
recin çalışanlarımızdan esnaf ve sanatkârlarımıza 
kadar milletimizin farklı kesimlerine ödettiği 
bedellerin telafisini de süratle yaptık, yapıyoruz. 
Bu amaçla asgari ücrette, memur ve emekli ma-
aşlarında yüksek oranlı artışlara gittik, ek gös-
terge düzenlemesini tamamladık, sözleşmelilere 
kadro verdik, emeklilik için yaşı bekleyenlerin 
taleplerini karşıladık, sosyal yardım yelpazesi-

ni genişlettik, vatandaşlarımızı uygun şartlarda 
ev sahibi yapmaya yönelik konut kampanyaları 
düzenledik, sanayicimizi, ihracatçımızı, esnaf ve 
sanatkârımızı, çift çimizi, velhasıl üreten herkesi 
destekledik. İstihdamı 31,6 milyonla tarihimizin 
en yüksek seviyesine çıkardık.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Meclis’in, her za-
man olduğu gibi bu kritik dönemde de fedakârca 
çalışarak kendilerine katkı sağladığını dile getire-
rek, “Bu yüce çatı altında ifade edilen her görüşü,        
katılsak da katılmasak da değerli görüyor hatta 
gerektiğinde istifadeden de imtina etmiyoruz” 
diye konuştu.

Milletin bu mücadeleyi takdirle izlediğini be-
lirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, ziyaret ettikleri 
illerde ve katıldıkları programlarda vatandaşların 
gözündeki samimiyeti, yüreğindeki umudu, kal-
bindeki muhabbeti bizzat yaşayarak müşahede 
ettiklerini söyledi.

Muğla’da, Antalya’da, Erzurum’da, Mardin’de, 
Şanlıurfa’da, Konya’da, Gaziantep’te, Samsun’da, 
Diyarbakır’da, Malatya’da, Balıkesir’de, daha pek 
çok şehirde aynı duyguları yaşadıklarını anla-
tan Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Siyasetin günlük 
hercümerci içinde insanların söyledikleri sözler, 
takındıkları tutumlar elbette önemlidir. Ama asıl 
belirleyici olan aynı insanların sandık başına git-
tiklerinde geleceklerine karar verirken nelere ba-
kacakları, neleri dikkate alacaklarıdır” ifadelerini 
kullandı.

“2023’TE MİLLETİMİZİN 
DESTEĞİNE TALİBİZ”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, konuşmasını şöyle 
sürdürdü: “Rahmetli Menderes 14 Mayıs 1950’de 
‘Yeter söz milletindir’ diyerek milletin gönlü-
ne girmiş ve sandıktan ezici bir zaferle çıkmıştı. 
Aynı şekilde rahmetli Özal, darbenin gölgesinde 
girdiği seçimde ‘Türkiye’ye çağ atlatma’ vaadiyle 
önemli bir başarı kazanmıştı. Biz de ‘Artık hiçbir 
şey eskisi gibi olmayacak’ diyerek özgürlük ve 
refah özlemi içindeki milletimizin büyük desteği 
ile hükûmete gelmiştik. Şimdi de ‘Yeter söz de 
karar da gelecek de milletindir.’ diyerek 2023’te 
milletimizin desteğine talibiz. Sözü de kararı da 
geleceğini tayin hakkını da milletimize bırakmak 
istemeyen vesayet heveslilerine rağmen Türkiye 
Yüzyılı’nı başlatacağız. Milletimiz 73 yıl sonra 
bir kez daha aynı gün, altılı masa diyerek karşı-
mıza çıkan bu darbe şakşakçılarına, bu kifayetsiz 
muhterislere, bu müstemleke heveslilerine ‘yeter’ 
diyecektir. Muhalefetin vaadi; milletin karşısına 
bir aday çıkarmak ancak onu görünürde altı, ge-
risindekileri de hesaba katarsanız en az 10 kişiyle 
yönetmektir. Bir nevi ipi 10 ayrı kişinin elinde 
kukla bir cumhurbaşkanı üzerinden ülkeyi idare 
etmek istiyorlar. Yani devletin başı Türk Silahlı 
Kuvvetleri’nin başkomutanı olan cumhurbaşka-
nı fiilen altılı masanın emir eri gibi davranacak. 
Tabii bunlar ‘gel’ deyince gelecek, ‘git’ deyince 
gidecek adaylara, başkanlara alışmışlar. Cumhur-
başkanını da öyle tasavvur ediyorlar.”

Altılı masanın, seçmenlerden vizyonu, prog-
ramı, projesi, çapı belli olmayan bir meçhul adaya 
kim olduğuna bakmadan “tıpış tıpış sandığa gi-
dip oy vermelerini” istediğini belirten Cumhur-
başkanı Erdoğan, “Hadi CHP’nin kodlarında bu 
faşizm, bu kibir, bu oynaklık var, ötekilere ne olu-
yor?” diye sordu.

Durmuş saatin bile günde iki defa doğruyu 
gösterdiğini kaydeden Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Bunlar da her haft a bir yenisini sergiledikleri 
krizleriyle kavgalarıyla çekişmeleriyle ayak oyun-
larıyla milletimize bir çeşit siyasi dejavu yaşatıyor, 
eskiden bu işlerin nasıl yürüdüğünü hatırlatıyor-
lar. Eski Türkiye’yi bilmeyen gençlerimize de AK 
Parti’den önce siyasetin nasıl yapıldığını uygula-
malı olarak bizzat gösteriyorlar” diye konuştu.

“BÖLGESİNDE VE DÜNYADA SORUN 
ÇÖZEN, İSTİKAMET BELİRLEYEN BİR 

SİYASETÇİ OLARAK KARŞINIZDAYIM”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Yoksa bu altılı 
masadaki birilerini buraya Erdoğan mı gönder-
di?” denildiğini aktararak, şöyle devam etti: “Ya 
işim, gücüm yok sizlerle mi uğraşacağım? Bizim 
işimiz var. Ama böyle düşünmelerinden dolayı 
da yine ben kendilerine teşekkür ediyorum. 
Şaka bir yana karşımızda gerçekten ibretlik bir 
tablo var. İşin özünde ise çok eskilere giden bir 

hesaplaşma yatıyor. Sizlerin de yakından bildi-
ği gibi Cumhuriyet’in ilk asrı boyunca birileri 
Türkiye’yi kendi çıkarlarının yörüngesinde tu-
tabilmek için her yolu denediler. Toplum mü-
hendisliğiyle başaramadılar, siyaset mühendis-
liğiyle başaramadılar, darbeyle başaramadılar, 
terörle başaramadılar, çok uğraşmalarına rağ-
men ekonomik tetikçilikle de başaramadılar. 
Şimdi umutlarını 2023 seçimlerine bağlamış 
görünüyorlar. İşte buradan, millî iradenin en 
yüksek makamı olan Meclis’imizden meydan 
okuyorum; ne yaparsanız yapın yine başarama-
yacaksınız.”

Milletin artık tüm oyunları çözdüğünü 
vurgulayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, şunları 

kaydetti: “Bu millet, karşısına hangi kılığa bü-
ründürerek çıkartırsanız çıkartın, sizin numa-
ralarınızı da sizin aparatlarınızı da sizin etki 
elemanlarınızı da anında tanıyor. Şayet aksi 
olsaydı, 2007’de bizi Cumhurbaşkanı seçtirmek 
istemediğinizde başarılı olurdunuz. Şayet aksi 
olsaydı, gazete kupürleri üzerinden partimizi 
kapatmaya kalktığınızda başarılı olurdunuz. Şa-
yet aksi olsaydı, terör örgütleriyle şehirlerimizi 
kana ve ateşe bulamaya çalıştığınızda başarılı 
olurdunuz. Şayet aksi olsaydı, 17-25 Aralık’ta, 
15 Temmuz’da başarılı olurdunuz. Şayet aksi 
olsaydı, sınırlarımıza dayadığınız tehditlerde 
başarılı olurdunuz. Şayet aksi olsaydı, Ağustos 
2018’den beri çevirdiğiniz dolaplarda başarı-
lı olurdunuz. Şayet aksi olsaydı, geçtiğimiz yıl 
yaşattığınız onca sıkıntıda başarılı olurdunuz. 
Bakın, bu ülkenin Cumhurbaşkanı olarak kar-
şınızdayım, bu ülkenin Meclisinin en büyük 
partisinin genel başkanı olarak karşınızdayım. 
Bakın, bölgesinde ve dünyada sorun çözen, so-
rumluluk alan, istikamet belirleyen bir siyasetçi 
olarak karşınızdayım. Bakın, gündemi 2023 he-
defl eri, Türkiye Yüzyılı vizyonu olan bir lider 
ve yönetim olarak karşınızdayım. İnşallah 2023 
seçimlerinden sonra da Türkiye Yüzyılı’nın 
mimarı olarak milletimin görevlendirmesiyle 
yine karşınızda olmayı sürdüreceğim.”

Kimsenin inayetiyle değil, Allah’ın yardı-
mıyla milletin desteğiyle mazlumların duasıy-
la çocukların ve gençlerin umutlarının aşkıyla 
ayağa kalktıklarını, bugünlere geldiklerini, ya-
rınlara yürüdüklerini söyleyen Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, “Tek dertleri karınlarında gezen 40 
tilkinin kuyruğunu birbirine dolaştırmamak 
olanların aksine biz gerektiğinde yedi düveli 
karşımıza alma pahasına ülkemize eser kazan-
dırıyor, milletimize hizmet ediyoruz” ifadeleri-
ni kullandı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, AK Parti kurul-
duğu günden beri gündemlerinde Türkiye’ye 
kazandırdıkları ve kazandıracakları eserlerin 
olduğunu söyledi.

AK Parti’nin bugün de eserleriyle konuş-
tuğunu belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
Türkiye’de bir kesimin AK Parti’nin attığı her 
adımda, başlattığı her projede, giriştiği her mü-
cadelede karşısında olduğunu söyledi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, konuşmasını 
şöyle sürdürdü: “Şikâyetimiz, attığımız her adı-
ma doğruluğuna yanlışlığına bakmadan çelme 
takan habis zihniyetedir, şikâyetimiz başlat-
tığımız her projeyi doğruluğuna yanlışlığına 
bakmadan sabote etmeye kalkan eser düşman-
lığınadır, şikâyetimiz ülkeye ve millete kazan-
dırdığımız her hizmeti hayrına şerrine bakma-
dan engellemeye çalışan azgın husumetedir. 
Her seferinde yaşanan bunca hadise, ülkeye ka-
zandırdığımız bunca esere ve hizmete rağmen 
karşımızdakiler acaba hâlâ aynı kör dövüşünü 
sürdürecek mi diye merak ediyoruz. Maalesef 
her seferinde hatta daha da beter bir şekilde 
aynı yerde durduklarını görüyoruz.”

“YAPTIKLARIMIZLA VE VİZYONU-
MUZLA MİLLETİMİZİ HAYALLERİNE 

KAVUŞTURMANIN ÇABASI İÇİNDEYİZ”

Altılı masayı eleştiren Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, “Üstelik altılı masa işi çıktığından beri adeta 
kanserli hücrenin tüm bünyeyi sarması misali 
oraya bulaşan herkesin de çamur siyaseti yarışına 
girişmelerini esefl e takip ediyoruz. Karşımızdaki 
tabloya bakarak gülsek mi ağlasak mı bilmiyoruz” 
diye konuştu.

Dünya küresel krizi konuşurken altılı masa-
nın “masa krizi” ile meşgul olduğunu söyleyen 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Dünya küresel kaosu 
tartışıyor, bunlar masa kaosunun ötesine geçemi-
yor. Hâlbuki milletimiz, ülkesinin bu krizden, bu 
kaostan en az zararla nasıl çıkacağının, yeni kü-
resel düzende Türkiye ekseni etrafında nasıl bir 
oluşuma gidileceğinin işaretini bekliyor. Biz yap-
tıklarımızla ve vizyonumuzla milletimizi hayalle-
rine kavuşturmanın çabası içindeyiz. Bu altı başlı 
hilkat garibesinin ise bir karabasan gibi milletin 
tepesine çökmenin dışında hiçbir projesi yok” de-
ğerlendirmesinde bulundu.

Altılı masanın kendi vizyonsuzluklarını ört-
mek için ülkenin ve milletin tüm değerlerini, tüm 
kazanımlarını, tüm çıkarlarını tehlikeye atmaktan 
çekinmediğini belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
şunları kaydetti: “Gerçi bu çarpık zihniyet fark-
lı tezahürleriyle hep vardı. Geçmişte biz hak ve 
özgürlükleri savunurken faşizmin en sefil hâlini 
savunanları özellikle hatırlıyoruz. Biz terör örgüt-
leriyle ve onların arkasındaki güçlerle mücadele 
ederken düşmanın değirmenine su taşıyanları iyi 
hatırlıyoruz. Biz darbecilerle göğüs göğse çarpışır-
ken kürsülerini onların kasetlerine tahsis edenleri, 
tanklara alkış tutanları, verilen mücadele ‘tiyatro’ 
diyerek hakaret edenleri gayet iyi hatırlıyoruz. Biz 
köprü, yol, havalimanı, baraj, fabrika inşa eder-
ken, sondajlarla petrol, doğal gaz ararken yatırım-
cılara ‘Ülkeye gelmeyin’ çağrısı yapanları gayet iyi 
hatırlıyoruz. Kahraman ordumuz ve o şerefl i ko-
mutanlarıyla savunma sanayimiz ise bu hedefl er 
arasındaki özel yerini daima korumuştur.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, orduyu, savunma 
sanayii şirketlerini ve ürünlerini hedef alanla-
rı eleştirerek, “Bir ülkenin ordusuna, savunma 
sanayisine ancak bunları kendine tehdit olarak 
görenler saldırır. Mesela Yunanistan’ın bu ko-
nudaki feveranlarını yersiz bulmakla birlikte an-
layabiliyoruz, aynı şekilde PKK’nın bu konuda 
feryatlarının sebebi yerindedir, onu da anlıyoruz. 
Ülkemizin askerî alandaki gücünü kendi siyasi 
ve ekonomik çıkarlarına tehdit olarak görenlerin 
sızlanmalarını da normal karşılıyoruz” dedi.

Türkiye’nin bir partisinin, parti liderinin, 
parti mensuplarının orduya ve savunma sana-
yisine karşı hazımsızlık sergilediğine işaret eden 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Gerçi darbe yapan 
orduyu alkışlayanların, terör örgütlerinin başını 
ezen, sınırlarımızın güvenliğini daha derinlere 
taşıyan, hak ve menfaatlerimizi aslanlar gibi savu-
nan orduya düşmanlıkları gayet tabiidir” ifadesini 
kullandı.

Kendi milletine silah doğrultanlara övgüler 
dizip, silahını ülkenin düşmanlarına çevirenleri 
yerden yere vuranlara bakınca ‘Bu işte terslik var’ 
demekten kendilerini alamadıklarını söyleyen 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, “İşte bu habis zihniye-
tin son hedefi geliştirdiği insansız hava araçlarıyla 
ülkemizin savunmasına büyük katkı veren, kü-
resel bir marka hâline dönüşerek milletimizi gu-
rurlandıran BAYKAR şirketi oldu. BAYKAR’ın 
nezdinde tüm şirketleri, ürünleri, çalışanları ve 
başarılarıyla savunma sanayimizin tamamı hedef 
alınıyor. Kendi akıllarınca bizimle olan akrabalık 
ilişkisi üzerinden BAYKAR’ı daha kolay hırpala-
yabileceklerini, böylece sinsi niyetlerini gizleye-
bileceklerini düşünüyor. Ülkemizin her değerini 
savunmak nasıl boynumuzun borcuysa, bu alçak 
saldırıya hak ettiği cevabı vermek de sorumlulu-
ğumuzun gereğidir” değerlendirmesini yaptı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, daha sonra savun-
ma sanayiinin nereden nereye geldiğine ilişkin bir 
video izlettirdi.

Millî mücadelenin de etkisiyle Cumhuriyet 
kurulduktan hemen sonra başlayan bir savunma 
sanayisi hamlesi olduğunu anımsatan Cumhur-
başkanı Erdoğan, “Bu kardeşiniz Başbakanlık 
makamını da milletimin lütfuyla gördü, Cum-
hurbaşkanlığı makamını da gördü. Ve buralarda 
kiminle, nasıl çalıştık? Bunların hepsi artık bizim 
kayıtlarımızda mevcut” dedi.

İktidarda oldukları dönemde savunma sana-
yisinin geldiği noktaya dikkati çeken Cumhur-
başkanı Erdoğan, “Öyle bir yerden öyle bir yere 
geldik ki doğru dürüst helikopterin yok ve değerli 
dostum İtalyan Başbakanı Berlusconi ile yaptı-
ğım görüşme neticesinde işte bugünkü meşhur 

“2023, yeni vizyonumuz Türkiye Yüzyılı’nın başlangıcıdır”
Cumhurbaşkanı Erdoğan, AK Parti TBMM Grup Toplantısı’nda yaptığı konuşmada, 

“2023, bizim için hem 20 yıllık eser ve hizmet siyasetimizin sembolüdür hem de yeni vizyonu-
muz Türkiye Yüzyılı’nın başlangıcıdır” dedi.

Cumhurbaşkanı ve AK Parti Genel Başkanı Recep Tayyip Erdoğan, Türkiye Büyük Millet 
Meclisi (TBMM) AK Parti Grup Toplantısı’na katılarak bir konuşma yaptı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, konuşmasında ikinci haft ası geride kalan 2023 yılbaşının, kendi-
leri için herhangi bir yılbaşı olmadığını söyledi.
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Atak helikopterlerini Leonardo S.P.A (eski adıyla 
Finmeccanica) firması ile hallettik. Şu anda Atak 
helikopterleri Türkiye’nin kendi ürünü olarak üre-
tiliyor. Tabii buna da yine birileri çelme takmaya 
çalışıyor, kimisi motor aksamlarında, kimisi maki-
nede, şurada burada falan... Fakat bu bizi bir yere 
doğru da itiyor. Nedir bu? Şimdi biz bir de Gökbey 
helikopterini inşallah üretmenin hesabı içerisinde-
yiz, adımlarını atıyoruz” ifadelerini kullandı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, İHA, SİHA ve 
Akıncı’da atılan adımları ve yaşanan zorlu süreci 
anlattı.

Henüz Başbakan olmadığı dönemde eski ABD 
Başkanı George W. Bush ile yaptığı görüşme so-
nucunda ABD’nin Türkiye’ye iki günlüğüne İHA 
verdiğini anlatan Cumhurbaşkanı Erdoğan, “‘Bu 
iki günlük iş değil, bizim terörle mücadelemiz çok 
yoğun bir şekilde devam ediyor’ dedik. Bu ziyare-
timin ardından, Allah rahmet etsin Özdemir Bey, 
o zaman akraba olmamıştık, gerçi doğuştan akra-
bayız o ayrı mesele de, hemen çocuklarıyla beraber 
o adımı attı. Süratle onlar İHA’yı üretti. Ardından 
SİHA’yı da ürettiler ve çocuklar Akıncı’yı ürettiler. 
İş bitmedi şimdi savaş uçağı noktasında da çalış-
malarını sürdürüyorlar” ifadelerini kullandı.

Olayın sadece savaş aracı üretmek olmadığına, 
bunun yanı sıra harp mühimmatlarının da üretil-
mesi gerektiğine işaret eden Cumhurbaşkanı Er-
doğan, Türkiye’nin bu mühimmatları da üretmeye 
başladığının altını çizdi.

Türkiye’deki mevcut muhalefetle uğraştıkları 
için adım atmakta yorulduklarını, zorlandıkları-
nı dile getiren Cumhurbaşkanı Erdoğan, Fırtına 
Obüsleri teslimat töreninde kendisini alkışlayan 
komutanları, “Komuta kademesi haddini bilsin. 
Siyaset askerin işi değildir. Herkes haddini bile-
cek” şeklinde eleştiren CHP Genel Başkanı Kemal 
Kılıçdaroğlu’na cevap verdi.

Arifiye’de Fırtına Obüslerinin teslim töreni-
ne, Millî Savunma Bakanı Hulusi Akar ve Kuvvet 
Komutanlarıyla gittiklerini anımsatan Cumhur-
başkanı Erdoğan, şunları söyledi: “‘Siz siyasetçi de-
ğilsiniz’ diyor. Tamam da neyi alkışlıyorlar, neden 
alkışlıyorlar? Alkışladıkları şey, dünyayı titreten bu 
Fırtına Obüslerinin teslim töreni. Konuşan kim? 
Anayasa’mızın amir hükmüne göre Başkomutan 
konuşuyor Bay Kemal. Sen ne Savunma Bakanı-
mıza ne Kuvvet Komutanlarımıza hakaret edecek 
çapta değilsin, önce haddini bil. Çünkü bu bir cibil-
liyet meselesidir. Bu noktada karakter zaafı olan bir 
insan olarak burada kalkıp bizim şanlı ordumuzun 
komutanlarına bu şekilde saldırmak öyle herkesin 
karı değildir. Ve bütün bunlarla ilgili işin hukuki 
boyutu devam ediyor, devam edecek. Hukuk kar-
şısında da bunun hesabını verecekler.”

“TÜRKİYE ARTIK BÜYÜDÜKÇE, 
GÜÇLENDİKÇE BİRİLERİ CİDDİ MANADA 

RAHATSIZ OLUYOR”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, yerli ve millî pro-
jelere destek verdikçe, bazı ülkelerin parasıyla 
bile Türkiye’ye savunma sanayi ürünü verme-
meye başladığını ifade ederek, gelinen noktada 
BAYKAR’ın insansız hava araçlarını yetiştireme-
diğini, üç beş sene sonraya gün verdiğini anlattı.

Türkiye’nin mühimmat üretimiyle uğraşan 
firmalarının da mühimmat yetiştiremediğini be-
lirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Türkiye artık 
büyüdükçe, güçlendikçe birileri ciddi manada 
rahatsız oluyor. Onlar rahatsız oldukça biz yolu-
muza devam ediyoruz” dedi.

Son 20 yılda savunma sanayindeki proje sa-
yısını 62’den 750’ye, bu projelerin bütçesini 5,5 
milyar dolardan ihale sürecindekilerle beraber 
75 milyar dolara çıkardıklarını kaydeden Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, sektördeki firma sayısının 
56’dan 2 bin 700’ün üzerine çıktığına dikkati çek-
ti.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, daha önce 250 
milyon doları bile bulmayan ürün ihracatının 4,5 
milyar dolar seviyesine çıktığını, sektördeki yer-
lilik oranının ise yüzde 20’lerden yüzde 80’lere 
ulaştığını vurgulayarak, bunu başarmakla gurur 
duyduklarını belirtti.

“Savunma sanayimizin her bir projesinin 
hangi badirelerden geçerek bugünkü seviyesine 
geldiğini bilseniz emin olun hayretten hayrete 
sürüklenirsiniz” diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
şöyle devam etti: “Kimi dışarıdan, kimi içeriden 
sayısız sabotaj, ihmal, ihanet teşebbüsüne rağ-
men adım adım savunma sanayimizi büyüttük 
güçlendirdik. Projeler ilerledikçe, işin rengi or-
taya çıktıkça milletimizin çoluğunun çocuğunun 
nafakasından keserek oluşturduğu kaynakların, 
yurt dışındaki kimi mahfillere nasıl akıtıp heba 
edildiğini gördük.

Öyle yüzde 10-20 değil, yüzde 300, yüzde 500, 
yüzde 1000 karlarla Türkiye’nin nasıl soyulduğu-
nu, kimlerin bu kirli pastadan pay kapmak için 
resmen ülkesini sattığını bizzat gördük. Tek ba-
şına BAYKAR’ın sembolü olduğu insansız hava 
araçları hikâyesi bile bu gerçekleri ispata yeterli-
dir.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Millî Teknoloji 
Hamlesi idealinin ve millî SİHA’ların öncü ismi 
Baykar Yönetim Kurulu Başkanı Özdemir Bay-

raktar ile bir sohbetini aktardı.
“Bay Kemal, sen tanımazsın ama ben sana 

ebedi âlemde olan Özdemir Bey’i bir tanıtayım” 
diyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, birinci ve ikinci 
bölgelerdeki tahsisleri, üretimin nevine göre yap-
tıklarını söyledi.

Üretilecek herhangi bir stratejik ürün için 
devletin, bu bölgeleri bedel almadan tahsis etti-
ğini dile getiren Cumhurbaşkanı Erdoğan, söz-
lerini şöyle sürdürdü: “Bugüne kadar böyle nice 
firmalara bu verildi fakat Özdemir Bey öyle bir 
insan ki ‘Hayır, almam’ dedi. ‘Ben sana bir lütuft a 
bulunmuyorum. Bu, devletin şu anda aldığı bir 
karar ve bu kararla stratejik ürünleri üreten fir-
malara bunu veriyoruz. Bu, senin için bir hak.’ 
‘Hayır, almam. Ben paramı veririm, paramla sa-
tın alırım.’ Böyle bir insan. Bu ahlaksız çıkmış, ta-
bii yanında başka ahlaksızlar da var, ne diyorlar; 
‘Yok, bilmem geleceklermiş de geldikleri zaman 
bunlara hesabını soracaklarmış. Bu işin rekabeti-
nin oluşması lazımmış...’ Sen rekabet nedir bilir 
misin? Sen git çocuk bezi satmaya, home tekstil 
üretmeye devam et. Senin işin değil bu. Üzgü-
nüm, 15 sene yanımda bulundu ama demek ki 
benden bir şey alamadı. Yanında bir tanesi daha 
var, aynen o da öyle. Bizden üniversiteyi istediler 
ve ben Başbakan’ım. Bunların vakfına üniversite 
tahsisi yaptık. Ekranları başında bizi izleyen mil-
letime, yanında dolaşan öğretim üyelerine sesle-
niyorum, biz bu tahsisi yaptık. Kendisi ne zaman 
ki Başbakanlık koltuğuna oturdu, ne yaptı biliyor 
musunuz? O tahsis yapılan yeri bilabedel vakfına 
mülk edindi. Türkiye’de bunun bir başka örneği 
yok. Bunu sen kalk milletimize bir anlat baka-
lım. O vakıft aki yöneticiler acaba bunu nasıl izah 
edeceksiniz? Bir tane örneği yok. Bilabedel mülk 
edinme hakkı bizim vakıf yasalarına göre de yok. 
Ama bunlar bunu yaptı. Şimdi tabii pek kullan-
mıyorum o ifadeyi, Devlet Bey gayet güzel kul-
lanıyor. Malum ona ‘Serok Ahmet’ diyor. Bu tür 
işler yapıyor. Helalinden ne yaptın? Kurduğunuz 
üniversiteyle başarı grafiğimiz ne? Yok. Biz de bu 
üniversiteyi, bunların bu yolsuzlukları nedeniyle 
aldık, devletimize mal ettik.”

İstanbul Şehir Üniversitesi’nin, Marmara 
Üniversitesi’nin mülkü olarak hizmete devam 
ettiğini belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Ver-
diğimiz imkânlar çok daha ileri, akademisyenle-
ri, öğretim üyeleriyle çok daha güçlü ve bir diğer 
yanıyla da Maltepe’deki bir kışlayı, Marmara 
Üniversitesi olarak gayet muhteşem, güzel bir 
hâle getirdik ve onlarla da bunu bütünleştirdik. 
Millete, milletin evlatlarına, gençliğimize, şanına 
yakışır eserler inşa ediyoruz. Sen de ne yaptın bir 
bunu söyle bakalım? Bunlardan bir şey olmaz” 
diye konuştu.

Özdemir Bayraktar’ın, eşi ve oğullarıyla ken-
dini savunma sanayisine adayan gerçek azim ve 
irade sahibi bir insan olduğunu ifade eden Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, “Ailece, yıllarca fabrikala-
rında yatıp kalktılar. Öyle zamanlar oldu ki terör 
bölgelerine gittiler. Orada subaylarımızla onlarla 
beraber yatıp kalkarak orada ürettikleri eserlerin 
testlerini yaptılar. Testler sürecinde terörle müca-
dele bölgesindeki askerlerimizle üs bölgelerindeki 
çadırlarda kalarak Mehmetçik ile aynı karavanaya 
kaşık sallayarak insansız hava araçlarını kullanı-
labilir seviyeye getirdiler. Dikkat ederseniz, tüm 
bunlar Selçuk Bey ile herhangi bir akrabalık ba-
ğımın olduğu dönemde değil onun öncesinde ya-
şandı” değerlendirmelerinde bulundu.

Aynı dönemde, benzer projelere girişen 
birçok firmanın yer aldığını hatırlatan Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, Türkiye’de bugün çeşitli 
kurumlara insansız hava aracı temin eden veya 
insansız hava aracı projesi yürüten sekiz ayrı 
firmanın bulunduğunu anlattı.

Bunlardan TUSAŞ’ın, geliştirdiği ve üretti-
ği ürünlerle adeta Baykar ile atbaşı giden pro-
jelere imza attığını kaydeden Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, “Hamdolsun bugün insansız hava 
araçlarında öyle bir düzeye ulaştık ki dün bize 
en iptidaisinden bu araçları vermeyenler, bu-
gün bizim ürünlerimize talip olma noktasına 
geldi” dedi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Bayraktar 
TB-2’nin, Suriye’den Karabağ’a, Libya’dan 
Ukrayna’ya kadar birçok yerde başarılara imza 
attığına değinerek, birçok ülkede Bayraktar 
TB-2 adına marşların, şarkıların yazıldığı-
nı anımsattı. Karabağ’da çocuklara Baykar’ın 
isminin verildiğini söyleyen Cumhurbaşka-
nı Erdoğan, “TUSAŞ’ın aynı sınıft aki ürünü 
Anka’sı da başarılarıyla yüzümüzü ağartan bir 
projemiz. BAYKAR’ın Akıncı’sı ve TUSAŞ’ın 
Aksungur’uyla bir üst sınıft aki insansız hava 
aracı piyasasında da yerimizi aldık” ifadelerini 
kullandı.

Kızılema’nın ise yeni ve farklı bir ürün 
olduğunu belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
şunları kaydetti: “Kızılelma’nın yalnızca cismi 
yok, Kızılelma aynı zamanda bir hedef; bu kut-
lu davaya inananların çok önemli bir hedefi. 
Kızılelma ve Millî Muharip Uçak projelerimiz-
le ülkemizi artık bambaşka bir lige taşıyoruz. 
Aynı şekilde HAVELSAN ve ASELSAN gibi 
Türk Silahlı Kuvvetlerimizi destekleyen vakıf-

larımıza ait şirketlerimiz de bu alanlarda çok 
önemli projeler yürütüyor.”

“BAYKAR’IN ALDIĞI TEK DESTEK, 
ÜRETİM VE İHRACAT YAPAN HER FİR-

MANIN YARARLANDIĞI KOLAYLIKLAR”

BAYKAR’ın özelliğinin, tüm projelerini 
kendi öz kaynaklarıyla geliştirmesi ve yalnız-
ca ürün satışı yapması olduğunu vurgulayan 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, şunları söyledi: 
“Hakkaniyet noktasından bakarsak BAYKAR, 
tasarım ve geliştirme çalışmalarına her türlü 
desteği ziyadesiyle hak eden bir şirket ve şu 
anda 3 bini aşkın pırıl pırıl genç burada çalışı-
yor. Ama şirketin tercihi, bu çalışmaları kendi 
öz kaynaklarıyla yapmak. Zaten bu şirketin ge-
lirleri de ülke içi satıştan ziyade ihracata dayalı. 
Şirketin 20 yıllık gelirlerinin yüzde 75’i, geçen 
yılki gelirlerinin ise yüzde 99,3’ü artık 27 ülkeye 
ulaşan ihracatından geliyor. Bay Kemal, bunlar 
seni niye rahatsız ediyor? Yanındaki bazı terör 
yandaşlarını rahatsız ediyor anlıyoruz da seni 
niye rahatsız ediyor? Çünkü onlar teröristlerle 
beraber. Çünkü SİHA’larımız, Akıncılarımız o 
inleri darmadağın ettiler, oraları vurdular ve 
oralarda nice teröristleri yok ettiler.

Esasen biz birçok savunma sanayi pro-
jesinde firmalarımızın tasarım ve araştırma-
geliştirme çalışmalarına destek veriyoruz. 
BAYKAR gibi yüksek teknolojiye dayalı stra-
tejik ürün geliştirme ve üretim yatırımı yapan 
50 firma, devletten proje bazlı destek alıyor. 
Bunlar içinde devletten nakit desteği almadan 
çalışmalarını yürüten dört firma var; bunlar-
dan biri BAYKAR. Mesela Altay tankının geliş-
tirilmesi sürecinde yaklaşık 500 milyon doları 
Otokar firmasına olmak üzere çeşitli firmalara 
toplamda 660 milyon dolar ödeme yaptık. Bu 
rakam üretim değil yalnızca tasarım ve geliştir-
me için yapılan ödeme. BAYKAR ürettiği hiç-
bir ürünün geliştirmesi için devletten tek kuruş 
almamış, hepsini kendi kaynaklarıyla yürüt-
müştür. Yaptığı işler karşılığında BAYKAR’ın 
aldığı tek destek, gümrük vergisi, KDV, sigorta 
primi, stopaj indirimi gibi nakdi olmayan, üre-
tim ve ihracat yapan her firmanın yararlandığı 
kolaylıklar.”

“REKABET GÜCÜNÜ YÜKSELTECEK 
HER PROJEYE DESTEK VERMEK 

GÖREVİMİZ”

Hükûmet olarak bugün de birçok projeyi, 
ciddi teşviklerle hibelerle desteklemeyi sürdür-
düklerini anlatan Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Mesela bunları açıkça söylemek zorundayım 
ki milletimiz bazı gerçekleri bilsin, tek başına 
Ford Otomotiv 20,5 milyar lira teşvik belgeli 
yatırım projesine sahip. Yalnızca Millî Muha-
rip Uçak Projesi için diğer teşvikler yanında 
TUSAŞ’a doğrudan bütçeden aktardığımız 
kaynak 1,3 milyar dolar” diye konuştu.

Türkiye’nin rekabet gücünü yükseltecek, 
cari açığını azaltacak, istihdamı artıracak her 
projeye destek vermenin görevlerini olduğunu 
belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, nakdi des-
tekleri verirken yalnızca firmaların teklif ettik-
leri veya talip oldukları projeyi gerçekleştirme 
kabiliyetlerine baktıklarını söyledi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Bilhassa genç-
lerimize cesaret ve güven aşılayacak bir anla-
yışla destek yelpazemizi olabildiği kadar geniş 
tutuyoruz. Savunma sanayi sektöründeki firma 
sayısının 20 yılda 48 kat, proje sayısının 12 kat 
artmasını, işte bu ekosisteme, iklime borçluyuz” 
açıklamasını yaptı.

Türkiye’nin, gelinen noktada yalnızca gö-
zetleme yapan insansız hava araçlarını Ameri-
kan ürünlerinden 10 kat, İsrail ürünlerinden ise 
beş kat daha ucuza mal ettiğini bildiren Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, sözlerini şöyle sürdürdü: 
“Bu gerçeklere rağmen bin bir yalan ardı ardına 
dizilerek BAYKAR’ın hedef alınmasının sebe-
bi nedir biliyor musunuz? Sebep, BAYKAR’ın 
ürettiği araçlarla ülkemizin kazandığı zaferler, 
elde ettiği prestij, sahip olduğu kazanımlar. Bizi 
Suriye’de bataklığa çekme, Karabağ’da mahcup 
etme, Libya’da hüsrana uğratma, Ege’de çaresiz 
bırakma hesabı yapanların heveslerini kursak-
larında bıraktığımız için bu ses çıkıyor. Sahip 
olduğumuz silahlı ve silahsız hava araçlarıyla 
vatan topraklarının her karışını, sınırlarımız 
dışındaki tüm çıkar alanlarımızı kontrol altında 
tuttuğumuz için bu ses çıkıyor.

‘Teknoloji üreten, onun kullanımında da söz 
sahibidir’ gerçeğinden hareketle ülkemizin etki 
alanının giderek genişlemesine tahammül edile-
mediği için bu ses çıkıyor. Ses verenler kukladır, 
aparattır ve kullanıp atılacak araçlardır. Partisini 
tescilli ajanlarla devlet sırlarını üç kuruşa satan 
hainlerle dolduranları başka bir vasıfl a sıfatlan-
dırmak, ederinden fazlasını vermek olur. Biz on-
ların iplerini ellerinde tutanlara bakıyoruz.”

Hazreti Mevlana’nın, “Bir lafa bakmak lazım 
laf mı diye. Bir de söyleyene bakmak lazım adam 
mı diye” sözünü hatırlatan Cumhurbaşkanı Er-

doğan, “Lafı da sahibini de milletimizin vicda-
nına havale etmek, herhâlde en doğrusu olacak. 
Ancak meselenin bu kadar basit olmadığına dair 
emareleri de gözden ırak tutmuyoruz” dedi.

Altılı masa adına birilerinin, karanlık mah-
fillerde yürüttükleri pazarlıklarda, yönetime 
gelmeleri hâlinde tüm önemli projeleri durdura-
cakları, yapılanları da yıkacakları sözünü verdik-
lerinin anlaşıldığını dile getiren Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, “Bu ifadeleri bizzat söyleyen CHP’li, 
HDP’li tipleri de biliyoruz hatta cezaevinden 
söyleyenleri de biliyoruz. Milletimiz bunlara 
iktidar yüzünü zaten göstermez ama böyle kirli 
bir pazarlığın içine girilebilmiş olması bile başlı 
başına bir facia. Bunları duyunca Gezi olayların-
da karşımıza dikilip şimdi hepsi de milletimizin 
emrinde, hizmetinde olan ülkenin büyük proje-
lerini durdurma şartı koşanları hatırladık. Aynı 
şekilde ülkemizin büyük projelerini yürüten 
isimlerin ve firmaların, olur olmaz nice baha-
nelerle yıllarca nasıl hedef alındığını hatırladık” 
değerlendirmesinde bulundu.

“MİLLETİMİZ PROJELERİNE, ESER-
LERİNE, HİZMETLERİNE DOKUNACAK 
ADAMI DOĞDUĞUNA PİŞMAN EDER”

İstanbul Havalimanı’nı, Kuzey Marmara 
Otoyolu’nu, Yavuz Sultan Selim Köprüsü’nü, 
Avrasya Tüneli’ni, İstanbul-İzmir Otoyolu’nu, 
Osman Gazi Köprüsü’nü, Yusufeli Barajı’nı, 
Ilısu Barajı’nı, daha nice yatırımları akim bırak-
mak için her yolu denediklerini ifade eden Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, şunları aktardı: “Bunların 
hepsini de biz hizmete verdik. Yatırım, üretim, 
turizm, çevre yönleriyle yaptıkları katkıları he-
saplarsak İstanbul Havalimanı’nın 80 milyar do-
lar, İstanbul-İzmir Otoyolu’nun 29 milyar dolar, 
Osman Gazi Köprüsü’nün 10 milyar dolar, Av-
rasya Tüneli’nin 7 milyar dolar, Yavuz Sultan 
Selim Köprüsü’nün 5 milyar dolar ülkemize kat-
kısı oldu.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Karadeniz’de keş-
fedilen doğal gaz rezervlerinin piyasa bedelinin 
1 trilyon doları bulduğunu ifade ederek, Yusufe-
li Barajı’nın ekonomiye yılda 5 milyar lira katkı 
yapacağına dikkati çekti.

Kâğıthane-İstanbul Havalimanı Metrosu’nu 
22 Ocak Pazar günü hizmete açacaklarını bil-
diren Cumhurbaşkanı Erdoğan, şöyle devam 
etti: “Sizin anlayacağınız, ‘şu firma, bu isim’ 
hepsi bahane... Nişan alıp ateş ettikleri asıl he-
def Türkiye’dir, Türk milletidir, onun geleceğini 
biçimlendiren vizyonları, hedefl eri, projeleridir. 
Bunlar milletimizi tanımıyor. Milletimiz özellikle 
projelerine, eserlerine, hizmetlerine dokunacak 
adamı, bırakın sandığa gömmeyi, doğduğuna 
pişman eder. Bizim kendi adımıza ‘ah’ ettiğimiz 
husus ise bir dönem bunları adam yerine koyup 
görev vermiş olmamız. Hatayı kabul etmek ve 
ders çıkarmak da bir erdem. Biz dersimizi çıkar-
dık, milletimizden de helallik diliyoruz.”

İYİ Parti Genel Başkanı Meral Akşener’in, 
partisinin grup toplantısında başörtüsüne yöne-
lik Anayasa değişikliği teklifi konusunda yaptı-
ğı açıklamaları eleştiren Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, şunları kaydetti: “Altılı masanın içinde iki 
isimden hanımefendi, bugünkü konuşmasında, 
bizim başörtüsü konusunu istismar ettiğimiz-
den bahsediyor. Hanımefendi, Erdoğan’ın ve 
arkadaşlarının başörtüsü konusunda istismar-
cı olup olmayacağını benim milletim gayet iyi 
bilir. Dürüstsen, haysiyet sahibiysen, arkadaş-
larım randevu talep etti, randevu vermediniz. 
Çünkü ikiniz de birbirinizin aynısısınız. Bay 
Kemal’in de senin de birbirinizden farkı yok. 
Sen Saraçhane’de verdiğin görüntü ile zaten 
hangi istikamete gittiğini ortaya koyuyorsun. 
Bu millet bu konudaki hassasiyetleri gayet iyi 
biliyor. AK Parti, Cumhur İttifakı olarak bu 
işin istismarını değil tam manasıyla gerçeğini 
yapıyoruz. Kabul edersiniz etmezsiniz şu anda 
yola çıktık, milletimize de aile olayını, başörtü-
sü konusunu, hepsini anlatacağız. Grubumuzla 
bu konudaki onurumuz, her şeyimiz ortada. Bu 
konuda sizinle bu işin mukayesesini yapacak 
değiliz.

Sizin birlikte yürüdükleriniz, bu ülkede 
başörtülü milletvekilini, ‘Bu kadını Meclis’ten 
atın’ diyecek kadar ileri giden sınırsız tiplerdi. 
Siz onlarla beraber yürüyorsunuz. Şimdi bu işin 
istismarıyla bizi yargılamak istiyorsun. Varsa 
bir projeniz, projenizi bize gönderirsiniz. Buna 
göre üzerinde çalışırız, adımı da atarız. Aile bi-
zim kutsalımız. Güçlü aileler, güçlü fertlerden 
ortaya çıkar. Güçlü ailelerden de güçlü millet 
oluşur. Şimdi çok açık, net bir şey söylüyorum, 
siz ortağınızla birlikte malum LGBT’cilerle 
beraber yürüyebilirsiniz, onlarla beraber adım 
atabilirsiniz, bizim onlarla da işimiz yok. Çün-
kü aile kurumunu çok sağlam zemine oturtma-
nın adresi AK Parti, Cumhur İttifakı. Yola da 
böyle yürüyoruz, yürüyeceğiz.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, 21 Ocak Cu-
martesi günü Bursa’yı ziyaret edeceğini, toplu 
açılışlarda ve gençlerle buluşacağını sözlerine 
ekledi.
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Министр сельского хозяй-
ства Ербол Карашукеев до-
ложил, что на сегодняшний 
день пастбищные угодья в 
РК достигают 183,4 млн га, 
в том числе: 82,4 млн га – в 
землях сельхозназначения, 
63,9 млн га – в землях запа-
са, 21,2 млн га – в землях, 
прилегающих к населенным 
пунктам, 15,9 млн га – в зем-
лях других категорий (лесной 
фонд, особо охраняемые 

природные территории, зем-
ли промышленности).

Вместе с тем, по его сло-
вам, в 15 областях, особенно 
в Туркестанской, Кызылор-
динской, Алматинской и Аты-
рауской, личные подсобные 
хозяйства испытывают не-
хватку пастбищ для выпаса 
скота. В частности, это свя-
зано с высокими темпами 
роста поголовья: по КРС за 
последние 10 лет – от 7,7% 
до 16% в зависимости от ре-
гиона.

За прошедший год госу-
дарству возвращено 5,2 млн 
га неиспользуемых и выдан-
ных с нарушением сельхоз-
земель, что в 10 раз больше, 
чем в 2021 году (0,4 млн га). 
После принятия в 2022 году 
соответствующих мер зем-
лепользователи приступили 
к освоению сельхозземель 
на площади 1,85 млн га.

16 января в республике 
запущен геосервис jerkarta.
gharysh.kz – интерактивная 
карта возвращенных госу-
дарству земельных ресур-
сов. Она будет ориентиром 
для граждан при подаче за-
явления в акимат на предо-
ставление неиспользуемых 
годами сельхозземель и в 
целом послужит их своевре-
менному вовлечению в обо-
рот.

С докладами по данной 
теме также выступили аким 
Алматинской области Марат 
Султангазиев и заместитель 
акима Жетысуской области 
Алибек Жаканбаев.

Премьер-министр под-
черкнул, что доступность 
пастбищ является важней-
шим элементом развития 
животноводства и одной из 
основ обеспечения продо-
вольственной безопасности 
страны.

«В этих целях с апреля 
прошлого года действует ра-
бочая комиссия по изъятию 
неиспользуемых и выданных 
с нарушением законодатель-
ства земель. В прошлом году 
в пользу государства воз-
вращено 5,2 млн га земель, 
в том числе 4,8 млн га паст-
бищных угодий», – сказал 
Алихан Смаилов.

По его словам, особый 
импульс данной работе при-

дал указ главы государства, 
позволяющий проводить про-
верки в отношении микро- и 
малых субъектов бизнеса в 
сфере АПК.

«В текущем году плани-
руется изъять еще порядка 
5 млн га. Немаловажным 
является изъятие земель 
сельхозформирований, рас-
положенных вокруг населен-
ных пунктов. Необходимо 
передать их либо в обще-
ственное пользование, либо 
кооперативам личных под-
собных хозяйств. Существу-
ющая законодательная база 
это позволяет», – подчер-
кнул премьер-министр. 

Вместе с тем для сни-
жения нагрузки на общие 
пастбища Алихан Смаилов 
отметил важность развития 
отгонного скотоводства и 
обеспечения отдаленных 
территорий водой.

«В районах с ограничен-
ным земельным фондом 
акиматам необходимо про-
работать вопросы объеди-
нения личных хозяйств в 
кооперативы с организаци-
ей стойлового содержания 
скота. В целом акимам ре-
гионов нужно держать на 
особом контроле вопрос 
обеспечения пастбищами, 
в том числе распределение 
возвращенных земель», – 
сказал он. 

В заключение премьер-
министр указал на необхо-
димость проводить оценку 
наличия свободных и не-
используемых по назначе-
нию земель с применением 
космического мониторинга, 
для чего требуется активи-
зировать внедрение соот-
ветствующей платформы 
JerInSpectr, а также усилить 
контроль за процессами 
землепользования в целом.

Еще около 5 млн га 
сельхозземель планируют

 вернуть государству в этом году
На заседании Правительства под предсе-

дательством премьер-министра Казахстана 
Алихана Смаилова обсуждены меры по обе-
спечению казахстанцев пастбищами.

Министр национальной 
экономики Алибек Куанты-
ров доложил, что в респу-
блике насчитывается 6 293 
сельских населенных пункта, 
в которых проживают 7,8 
млн человек. Из общего ко-
личества было отобрано 3,5 
тысячи сел с высоким потен-
циалом развития (90% всех 
сельчан). Их модернизация 
осуществляется в приоритет-
ном порядке в рамках проек-
та «Ауыл – ел бесігі».

Так, за 2019-2022 годы 
реализовано более 3,7 ты-
сячи проектов на 326 млрд 
тенге. Это позволило постро-
ить и отремонтировать 334 
объекта в сфере жилищно-
коммунального хозяйства, 
1,2 тысячи объектов соци-
альной инфраструктуры (об-
разование, здравоохране-
ние, спорт) и более 2 тысяч 
объектов транспортной ин-
фраструктуры (внутрипосел-
ковые дороги).

В текущем году заплани-
рована реализация еще 1,5 
тысячи проектов в 736 селах 
на сумму 143 млрд тенге: 119 
– в сфере ЖКХ, 275 – в ча-
сти социальной инфраструк-
туры, а также 1,1 тысячи 
– по улучшению состояния 
внутрипоселковых дорог.

О реализации проекта 
«Ауыл – ел бесігі» в регио-
нах доложили акимы Тур-
кестанской области Дархан 
Сатыбалды, Улытауской об-
ласти Берик Абдыгалиулы и 
Западно-Казахстанской об-
ласти Нариман Турегалиев.

Премьер-министр отме-
тил, что доведение всех 3,5 
тысячи сел с высоким потен-
циалом развития до параме-
тров Системы региональных 
стандартов ожидается к 2027 
году.

«Это подразумевает обя-
зательное наличие каче-
ственных дорог, объектов 
культуры, спорта и здраво-
охранения, школ со всем не-
обходимым оборудованием 
и в целом развитие инфра-
структуры. Наша главная 
цель заключается в улучше-
нии качества жизни на селе. 
Реальные результаты уже 
имеются», – сказал Алихан 
Смаилов.

Глава Правительства от-
метил, что хорошая дина-
мика по сдаче проектов в 
эксплуатацию отмечается в 
Атырауской, Костанайской, 
Северо-Казахстанской и 
Туркестанской областях. В 
то же время Улытауская и 
Западно-Казахстанская об-

ласти отстают по данному 
показателю.

«Акимам озвученных ре-
гионов необходимо обратить 
на это особое внимание. 
Вместе с тем важно не допу-
стить отставания по срокам 
реализации», – подчеркнул 
Алихан Смаилов.

Премьер-министр указал, 
что исполнение всех наме-
ченных планов позволит соз-
дать порядка 40 тысяч ра-
бочих мест и придать новый 
импульс развитию сельских 
территорий.

«К 2027 году сельские 
населенные пункты будут 
обеспечены качественным 
водоснабжением, улучшится 
состояние внутрипоселковых 
дорог, будут построены и от-
ремонтированы инженерные 
сети, социальные, культур-
ные и спортивные объекты», 
– сказал Алихан Смаилов.

В заключение он доба-
вил, что Министерству на-
циональной экономики при 
разработке Концепции раз-
вития сельских территорий 
на 2023-2027 годы нужно 
учесть новые подходы по 
определению сел с высоким 
потенциалом развития и со-
вершенствованию Системы 
региональных стандартов.

Ход реализации проекта «Ауыл 
– ел бесігі» по улучшению каче-
ства жизни на селе за счет модер-
низации социальной и инженерной 
инфраструктуры рассмотрен на за-
седании Правительства под пред-
седательством премьер-министра 
Казахстана Алихана Смаилова.

«Ауыл – ел бесігі»: 3,5 тысячи сел 
полностью модернизируют в Казахстане

Потребность в 
кадрах почти в 3 раза 
превысила предложе-
ние в Казахстане.

В декабре 2022 года на 
Электронной бирже труда 
(ЭБТ) размещено 106,1 ты-
сячи вакансий и 36,6 тысячи 
резюме. По сравнению с пред-
ыдущим месяцем спрос увели-
чился на 16%, а предложение 
уменьшилось на 27%.

При этом в сравнении с 
аналогичным периодом 2021 
года возросло как количество 
вакансий (+16%), так и коли-
чество резюме (+73%). В раз-
резе отраслей больше всего 
потребность в кадрах зафик-
сирована в сельском хозяй-
стве (13,3 тысячи вакансий), 
предоставлении прочих видов 
услуг (10,3 тысячи вакансий) и 
среднем образовании (9,8 ты-
сячи вакансий).

«В декабре высокий спрос 
наблюдался в отношении ква-
лифицированных работников 

– 55% или 58,7 тысячи вакан-
сий требовали наличие у со-
искателей профессиональной 
квалификации. Однако данный 
показатель все же ниже, чем 
в предыдущем месяце, когда 
потребность составляла 69% 
или 63,2 тысячи вакансий. При 
этом на 69% или 19,3 тысячи 
был отмечен рост спроса на 
неквалифицированный труд», 
– рассказала Александра 
Молчановская.

Среди квалифицирован-
ных работников в декабре вы-
соким спросом пользовались 
агенты по недвижимости (2,9 
тысячи вакансий), социаль-
ные работники (1,3 тысячи 
вакансий), охранники (1,2 ты-
сячи вакансий), санитары (1,2 
тысячи вакансий), повара (1,1 
тысячи вакансий), а также 
воспитатели и их помощники 
– 1,1 тысячи и 851 вакансия 
соответственно. Среди со-
искателей в поиске были в 
основном водители автомо-
билей, продавцы, бухгалтеры 
и юристы.

«Стоит отметить, что не-
смотря на общее превалиро-
вание спроса над предложе-
нием, в декабре в заметном 
избытке оказались вахтеры 
(268 вакансий и 561 резю-
ме), HR бизнес-партнеры 
(22 вакансии и 153 резюме) 
и учителя физкультуры (106 

вакансий и 231 резюме)», – 
поделилась Молчановская.

Почти треть размещенных 
резюме принадлежала моло-
дежи от 16 до 28 лет (10,8 ты-
сячи резюме), 42% (15,5 ты-
сячи резюме) – соискателям 
среднего возраста или (до 44 
лет). Только 9% (3,3 тысячи 
резюме) всех резюме были от 
лиц предпесионного возраста.

Согласно данным ЭБТ, в 
декабре наибольшую заработ-
ную плату ожидали генераль-
ные директора (~2,8 млн тен-
ге), комплектовщики товаров 
(~2,4 млн тенге), монтажники 
окон (~1,8 млн тенге), в то вре-
мя как со стороны работода-
телей высокие оклады пред-
лагались начальникам цехов в 
сфере промышленности (~832 
тысячи тенге), главным тех-
нологам (~700 тысяч тенге), 
руководителям технической 
сферы (~650 тысяч тенге) и 
промышленным альпинистам 
(~650 тысяч тенге).

Таким образом, декабрь 
отметился повышенной по-
требностью в кадрах при до-
статочно низком предложении 
как в разрезе регионов, так и 
профессий. При этом стоит от-
метить, что конец года обычно 
характеризуется снижением 
деловой активности с посте-
пенным восстановлением в 
начале следующего года.

Кому казахстанские работодатели
 готовы платить по 800 тысяч тенге
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Кеңес Одағының батыры, даңқты 
жазушы Бауыржан Момышұлы 

жасы үлкен қарттарды шал, қария, 
ақсақал, абыз деп төртке бөлген 
екен. Отбасы, ошақ қасынан ұзап 
шыға алмай, түтін аңдып, үй аралап, 
саяси өсек айтатын қарт – ШАЛ. Өз 
әулетін шашау шығармай уысында 
ұстап, билік жүргізген қартты ҚАРИЯ 
деп, тұтас бір ауылдың жоқ-жітігін 
түгендеп, жыртығын бүтіндеп, аза-
матын атқа мінгізіп, айдынын асы-
рып отыратын қартты АҚСАҚАЛ деп, 
бүкіл елдің сөзін сөйлеп, намысын 
жыртып, дау-дамайын шешіп, арғы-
бергі тарихтан әңгіме қозғап, тұла 
бойына ұлттық рух, ізгі қасиеттерді 

молынан сіңірген қартты АБЫЗ деп 
атаған.

Бүгінде 85-ке келіп, мерей-
тойын тойлап отырған Асанпаша 
Ағададиевті нағыз абыз-ақсақал деп 
айтсақ артық болмас. Қаршадайынан 
өмірдің қиындығын көріп, маңдайы 
тауға да, тасқа да тисе де мойы-
май, жігерін жанып, рухын қайрап 
бала-шағасының ортасында төрт 
құбыласы тең күйде бүгінгі күнге 
жетіп отыр. 

Асанпаша ақсақал сонау 1944-
ші жылғы депортацияны басынан 
өткерген. Грузияның Боржоми стан-
циясынан бірнеше отбасымен бірге 
жүк вагонына отырып, 1 айдай жолда 
арып-ашып жүріп, қазақ топырағына 
табандары тиеді. Ол кезде жасы не-
бары 7-де болған. Ер адамдар, жас 
азаматтардың барлығы Ұлы Отан 
соғысына аттанғандықтан, жер ауда-
рылып келгендер қатарында қарттар, 
әйелдер мен балалар болыпты. 

Шелек ауданы, Киікбай деген 
ауылға орналасқан Асанпашаның от-
басын жергілікті үкімет, тұрғылықты 
халық қолдарынан келгенше барлық 
жағдайларын жасап, жақсы қарсы ала-
ды. Киікбайда 2 жыл тұрақтап, 1946-
шы жылдың мамыр айында Талғар 
ауданына қарасты Тұздыбастау ауы-
лына көшіп келеді. Содан бері осы-
нау киелі жерде тұрып жатыр. Бұл 
жердің киелі болатыны – Асанпаша 
отбасының өсіп-өніп, бүгінде үлкен 
әулетке айналғандығы. 

Асанпаша ақсақал Мерибан апа-
мен бірге Алланың берген 11 баласы-
нан тараған немере-шөберелерінің 
ортасында бақытты да баянды ғұмыр 
кешіп келеді. Бір қызығы, осы уақытқа 
шейін балалары бір де бір сөзін жер-
ге тастамаған, айтқанын екі етпей 
орындап, елпек қағып жүреді екен. 
«Тек бір-ақ рет сөзімді тыңдамады» 

деп күлімсіреді. 85 жасқа толған 
туған күнін тойлауға қарсы болған 
екен, алайда өзінен тараған ұрпағы 
ел-жұрттың басын қосып, үлкен той 
жасап беретіндерін айтып, әкелерінің 
қарсылығына қарамастан мейрамха-

на жалдапты. Ақсақалмен той бас-
талмас бұрын тілдесудің сәті түскен 
еді. 

«Осы жасқа жетіп, жақсы 
қартаюдың бір сыры – денсаулықта. 
Денсаулық болмаса, ауру-сырқаудан 
көз ашпасаң көңіл-күйің болмайды. 
Және сені әке ретінде құрметтеп, 
айтқаныңды жасап, тәлім-тәрбиеңді 
бойларына сіңіре алатын бала-шаға 
қажет. Балаларың саналы, ақылды 
болса, өмірлік жан жарың жайлы 
болса баянды өмір сүруге бола-
ды. Бала күнімізде көп қиыншылық 
көргеніммен талмай еңбектенудің 
арқасында бүгінгі мамыражай күнге 
жеттік деп ойлаймын. Жақсы, адал 
дос та керек. Бір класта оқыған жол-
дастарымызбен әлі күнге дейін ара-
ласып тұрамыз. Бүгінде 4 сыныптас 
қалдық. Пернетай деген сыныпта-
сым бүгінгі тойға арнайы келіп отыр. 
Күләш, Нұрғайша, Нұржаһан басқа 
қалада тұратын болғандықтан келе 
алмады», - деді. 

Тойға ағайын-туыс, жекжат, көрші-
қолаңнан бөлек Тұздыбастауда 1-ші 
сыныптан бастап бірге оқыған дос-
тары, әріптестері, замандастары 
және сонау Түркиядан келген қадірлі 
меймандар келген. Тойға әкелген 
шашуларын шашып, өткен күндерді 
еске алған жақындары тек жарқын 
күндерде жолығуды тіледі.  Арнайы 
шақырылған қонақтардың қатарында 
«Ахыска» республикалық этномәдени 
орталығының басшылық құрамы  ме-
рейтой иесінің атқарған жұмыстарына 
тоқталып, жылы лебіздерін білдірді. 
Сондай-ақ, «DATÜB» бүкіләлемдік 
ахыска түріктері қауымдастығының 
төрағасы  Зиятдин Касановтың 
атынан алтын медальды кеудесіне 
тағып, еліміздің бірлігі мен қоғамдық 
келісімді  нығайтуға және елдің руха-
ни дамуына қосқан үлесі үшін арнайы 
Алғыс хатпен марапаттады.  

Асанпаша Ағададиев тек өз 
әулетінің ғана емес, өзі тұрып 
жатқан ауылдың, еліміздегі күллі 
ахыска -түріктерін ің   мәселесін 
шешіп қоймай, жастарға үлгі-өнеге 
көрсету, жол сілтеу, бағыт-бағдар 
берумен әлі күнге дейін айналысып 
келеді. Бүгінде ақсақалдар алқасын 
басқаратын ол түйткілді жайттарды 
да жауапсыз қалдырмай, күрделі 
істердің де шешімін табуына ат са-
лысып жүр. Тұздыбастауда тұратын 
ахыска -түр і к тер ін ің  «Ахыска» 
газетіне жазылуларын әлі күнге дейін 
өзі қадағалап, жыл сайын жоспар-
ды 120 пайызға артығымен орындап 
жүрген басылым жанашырларының 
бірі екендігін де айта кеткен орынды. 

Осылайша қариялықтан – 
ақсақалдыққа ,  ақсақалдықтан 
– абыздыққа өтіп, өнегесімен, 
ұлағатымен, бір отбасына ғана емес, 
бірнеше ұрпаққа тәлім беріп отырған 
ғұмыры ғибратқа толы данагөй, 
кемеңгер, қазыналы қартымызға 
тек амандық тілейміз! Деніңіз сау, 
ғұмырыңыз ұзақ, отбасыңыз аман 
болсын!  

Айна ТӨЛЕУТАЕВА

От имени детей 

Бу адам бизим бабамыз

Евин илк евлады адым Полад
Мәндән сонра қәлән Мурад
Достана сығмаз Долу һаят 
Бу адам бизим бабамыз

Сүргүн көрдү доккуз яшда
Ағыр йүкү гарлы гышда
Көрдүк ону һәр вахыт башда
Бу адам бизим бабамыз

Дәрдә янды говрулмады
Рузкарларда соврулмады
Һей чалышды, йорулмады
Бу адам бизим бабамыз

Кечә күндүз һеч билмәди
Ат белидән һеч енмәди
Әйриләрә әйилмәди 
Бу адам бизим бабамиз

Қазақстан йурдуң йолу
Ачыг сәма гүнәш долу 
Игид олур Түркүн оғлу
Бу адам бизим бабамиз

Чошду дашды үрәк олду
Йетимләрә биләк олду
Софрасында чөрәк олду
Бу адам бизим бабамиз

Дили ширин, шивә дадлы
Йурт йери вар Левис адлы
11 евлад адлы санлы
Бу адам бизим бабамыз

Узаг тутду пис һарамы
Өйрәтди бизә һалалы
Үзү нурлу ай һилалы
Бу адам бизим бабамыз

Газаға гардашам деди
Варлығына шадам деди
Бар, бәрәкәт ашам деди
Бу адам бизим бабамыз

Әзийәти дағ гөйәртди
Хәзан олмуш бағ гөйәртди
Мевә верән тағ гөйәртди
Бу адам бизим бабамыз

Әһли ислам Қуран олду
Һажа гетди имам олду
Түм дунияя азан олду
Бу адам бизим бабамыз

Бу дүнийада тәр-тәмиз
Гөз йашымыз Анамыз Нәргиз
Ата-ана һәр кәстән әзиз
Бу адам бизим бабамыз

Сән омүрүмүн бәр- бәзәйи
Нахыш үстә тәр чичәйи
Мән аиләниң сон бешийи
Бу адам бизим бабамыз

От имени редакции 
газеты «Ахыска»

85-ә гәлән атам
Атам ад гүнүн мүбарәк
Нур үзүйлә гүлән атам
Атам ад гүнүн мүбарәк

Гүнәш доғсун сабаһ сабаһ
Нур чиләсин, сағлам гүмраһ
Гой сахласын гадир Аллаһ
Атам ад күнүң мубарәк

Нә гөзәл гүндү, нә гөзәл анды
Нә гөзәл той бүсат нә гөзәл шанды
Бу гарлы гышта һәр ян әлванды
Атам ад гүнүң мубарәк

Бизим башымызын тажы сән олдун
Софрада бәрәкәт, тахыл, дән олдуң
Гаранлыг гежәмизә йанан гүн олдуң
Атам, ад күнүн мубарәк

ДОСТОЙНАЯ ЖИЗНЬ«Ауылыңда қартың бол-
са, жазып қойған хатпен 
тең» деген бабадан қалған 
асыл сөз бар. Бүгінде 
өз әулетінің ғана емес, 
елдің қамын ойлап жүрген 
қазыналы қария Асанпаша 
АҒАДАДИЕВ 85 жасқа толып 
отыр.

Поздравляем!
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От имени внуков

Дәдә, сәнә гурбан олум
Кәл, әлиндән өпүм сәнин
Бахышына һейран олум
Һей башына дөнүм сәнин

Торунлардан ширини мән
Ағыллысы, дәрини мән
Алым дәрди сәрини мән
Үрәйимдә гүлүм мәним

Бу гоча дүняны    
  сәнсиз нейләрәм

Сән мәним ашыкымсан,   
  сәнсиз нейләрәм

85 йашыңы тәбрик ейләрәм 
Гәл бағрыма басым сәни

Мәним игид дәдим мәним   
  мәрд дәдәм

Мән сәндән өйрәндим   
  гәһрәманлығы

Полад ирадәли, дәмир   
  тәк дәдәм

Мән сәндән өйрәндим   
  гәһрәманлығы

Асан паша адында    
  бир Короғлусан

Елин ярашығы бир нәр оғлусан
Әлиндә  Қуранының бир   

  пир оғлусан
Мән сәндән ойрәндим   

  гәһрәманлығы

85 нәдирки, сәни мин яша
Жанын сағлам, өмүрү шән яша
Саңа сөз, тюмда әйләшиб   

  юхары башта
Диз чөкүб өнүндә дейәжәм:-
Мән сәндән өйрәндим   

  гәһраманлығы  

Асанпашабей является урожен-
цем села Левис провинции Ахы-

ска. В шесть лет вместе с родителями 
был депортирован в Казахстан. Окон-
чил среднюю школу имени Калини-
на Талгарского района Алматинской 
области, затем получил высшее об-
разование. Трудовой путь прошел от 
учетчика родного колхоза, секретаря 
комитета комсомола, затем заведую-
щего складом молочно-товарной фер-
мы, до экономиста и снабженца. Всюду 
он трудился на совесть. Заведовал пти-
цефермой, винным заводом, был управ-
ляющим отделением участка Кызыл-Ту, 
работал заместителем председателя 
совхоза.  После развала Советского Со-
юза организовал кооператив для освое-
ния 400 гектаров земли. Занимались 
сахарной свеклой, соей, кукурузой, раз-
водят чистокровных лошадей, коров.   

Высокие организаторские способ-
ности, опыт на руководящих должно-

стях и огромное трудолюбие привели к 
финансовому успеху. Асанпаша Агада-
диевич известен не только как лидер, 
но и как наставник,  заботливый отец 
большого семейства. Он вместе с су-
пругой Наргиз воспитали и вырастили 
шесть сыновей и пять дочерей. Кроме 
основной работы и семьи Асанпаша-
бей находит время и для обществен-
ной деятельности. Решает вопросы 
различного характера на местном и 
республиканском уровне. Наверное, в 
Казахстане нет ни одного турка, кото-
рый бы не знал или не слышал о нем.  

Имущество и финансы могут при-
надлежать определенному человеку, 
но средства массовой информации, 
особенно периодическая печать, при-
надлежат целому народу, отражая 
жизнь общества. Глубоко понимая 
роль газеты в обществе, Асанпаша 
Агададиев ежегодно во время подпис-
ной кампании на 120 % его перевыпол-

няет. В каждый дом турка-ахыска, жи-
теля села Туздыбастау в священную 
пятницу приносят свежий номер газе-
ты «Ахыска». Мы с юбиляром земляки, 
поэтому, проходя мимо дома соседей-
турков, радуюсь, видя краешек нашей 
газеты в почтовом ящике, и момен-
тально вспоминаю, какие важные темы 
поднимали  в этом номере.  

Кроме того, добрые дела отца па-
раллельно продолжает   сноха Фая 
Агададиева, которая за 40 лет стала 
почти родной дочерью почтенного ак-
сакала и возглавляет общественное 
объединение «Женщины ахыска». 
Фая  Зайнуллаевна в качестве перво-
го руководителя женской организации 
на постоянной основе оказывает мате-
риальную помощь социально незащи-
щенным слоям населения, в том числе 

ПОЧТЕННОГО ЧЕЛОВЕКА
На прошлой неделе 85-летний юбилей отметил почет-

ный гражданин Талгарского района, общественный дея-
тель, председатель Совета старейшин, главный медиатор 
ТЭКЦ «Ахыска», предприниматель Асанпаша Агададиев. 

детям–сиротам из детских домов. В 
текущем году с помощью активисток 
оживилась подписка газеты «Ахыска» 
в различных микрорайонах города Ал-
маты и Алматинской области. За что 
выражаем отдельную благодарность 
Фае ханым Агададиевой и Зульфие 
ханым Хусеиновой. 

В этот зимний вечер в роскошном 
зале ресторана «Hanshaim» собра-
лись близкие, родные и друзья по-
четного юбиляра. Радушные хозяева 
торжества Асанпашабей и его супруга 
Мехрибан ханым накрыли обильный и 
красивый дастархан. В течение всего 
вечера дети и внуки выступали с им-
провизированной сценкой о жизни 
юбиляра, начиная с момента рождения 
и до сегодняшнего дня. Удивительно и 
отрадно было видеть старание всей 
семьи из 130 человек, которые сла-
женно и дружно исполняли свои роли 
на радость родителям. Дети и внуки 
выступили намного лучше и душевнее, 
чем это сделали бы приглашенные ар-
тисты. 

Поздравить почтенного аксакала 
пришли одноклассники и односельча-
не. Это Пернетай Сатылганов, который 
с особой теплотой вспомнил школьные 
годы. Также слова поздравления выра-

зили   Халил Биналиев, Агали Хайро-
ев, Бинали Алазов, Намаз Байрамов, 
Чарказ Байрамов, Совет ага, Роза ха-
ным, Киряз Насибов, Исмаил Дадаев, 
Муслим Ахметов, Аспандияр Дадаев.  
В этот знаменательный вечер обще-
ственные деятели Садыр Эибов, Ша-
хисмаил Асиев, Гульбала Мустафаев, 
Расим Кушалиев от имени правления 
Всемирной ассоциации турок-ахыска 
«DATUB» и ТЭКЦ «Ахыска» наградили 
почтенного Асанпаша Агададиевича 
Благодарственной грамотой и золотой 
медалью.  

В свою очередь, от имени Все-
мирной ассоциации турок-ахыска 
«DATUB», ТЭКЦ «Ахыска», междуна-
родной газеты «Ахыска» и журнала 
«TURK BIRLIGI» сердечно поздравля-
ем уважаемого общественного деяте-
ля, крупного предпринимателя, отца 
огромного семейства и верного супруга 
с 85-летним юбилеем. Асанпаша Ага-
дадиев как сильная личность прожил 
непростую и насыщенную жизнь. Он 
является гордостью и ярким примером 
не только для своих потомков, но и для 
всего народа,. Дай Бог каждому пройти 
свой земной путь также мудро, смело и 
достойно, как он.  

Кальбинур ХОШНАЗАРОВА
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B
enim onlara sadece şunu, rah-
metli babamın sözünü söyle-
mek isterim. İnsan olun!  Bu 

dünyayı boş kalmasın diye dolduran 
insanlardan olmayın. Gerçek insan 
olun, bu önyargıları bir tarafa bırakın. 
Bu gereksiz bir savaştır. Görünmeyen 
bir savaş var aramızda ve herkes bir-
birini yıkmaya çalışıyor. DATÜB’de 
görevli olanları bir şekilde eleştirme-
ye, kötülemeye çalışıyorlar. Allah’tan 
korkmuyorlar. Bizim bölünmeyecek bir 
şeyimiz yoktur. Bizim belirli bir bütçe-
miz yoktur. Biz milletten para topla-
mıyoruz. Devlet bile vatandaşlarından 
vergi alıyor ve ayakta duruyor. Ama biz 
kimseden para toplamıyoruz. İstersek 
toplayabiliriz. Biz bunu hiçbir zaman 
yapmadık, yapmayız da. Allaha şükür 
biz çalışıyoruz ki, milletimiz para har-
camadan oturma izni, vatandaşlık işle-
rini halletsinler. Bugüne kadar yaptığı-
mız işleri hep kendi gücümüzle yaptık. 
Bizim bölünemeyen sorunlarımız var. 
Kendine Ahıskalı diyen herkes bu so-
runları çözmek için bu işin bir tarafın-
dan tutmak zorundadır. Milletin gücü 
milletin birliğindedir. Hangi millet bu 
birliği oluşturuyorsa o milletler çok çok 
ilerdeler. Hangi milletler içerde birbi-
riyle kavga içersindeyseler onlar çok 
geri kalıyorlar. Milletimiz çok dürüst, 
alın teriyle hayatını yaşayan Ahıskalı 
kardeşlerimizdir. Onlardan ricam bizi 
bir birimize düşürenleri dikkate alma-
sınlar. Onların sözleriyle bakış oluştur-
masınlar. Bir insanı suçlamak için elinle 
yakalaman lazım yoksa yok. 

“Baktım ki, inanmıyorlar. Dedim 
ki, benim en sevdiğim, çocuklarım bir 
tarafa bir torunum var. Onun başı-
na yemin ederim ki, sizi çıkaracağız. 
Biraz daha dayanın. Sadece iki gün 
daha beklemelerini istedim. Allah’a 
çok şükür yeminlerimi de sözümü de 
onlarla günlük diyalogları da boşa çı-
karmadı ve hepsi sağ salim Türkiyeye 
geldiler.”

- Başkanım, Siz kendi cebi-
nizin parasıyla Ahıska’da 45 evin 
alınmasına destek oldunuz. Avrupa 
Konseyi’nde, Gürcistan Cumhurbaş-
kanı ile görüşlerimiz ve diğer resimler-
le görüşmemiz. Gürcistan’da yaşayan 
halkımızla görüşleriniz. Bazıları ora-
ya gidemez iken siz orada ift ar prog-
ramları düzenlediniz. 60 öğrencimizin 
orada burs alması. TİKA işbirliğinde 

evlerin tamir tadilatı sonra ise sera-
lar var. Bütün bu faaliyetleri yetersiz 
bulanlar vardır. Burada ne aramamız 
lazım? Daha neler yapmamız lazım?

- Bu bu soruya geçmeden önce 
Ukrayna'yı bitirmek isterim. Özel bir 
vurgu yapmak isterim Ukrayna'ya. Ev-
raksız kardeşlerimiz var idi ya onları 
getirmek için gerçekten biz 20 gün çok 
zorluk çektik. Onu bir Allah biliyor, bir 
Fuat Hoca bilir, Mevlüt bilir. Sen bili-
yorsun, yanınızda olan insanlar bütün 
sağ olsunlar. Kim ki, destek verirler 
onlar biliyorlar. En önemlisi de gökte 
Allah görüyor. Bir de oradaki insanlar 
kendim direkt  görüştüğüme göre on-
lar da bilirler. Zaten sağ olsunlar ko-
nuştular. Doğruları da konuşuyorlar. 
Allah onlardan razı olsun. Ama demek 
istemem ki gerçekten çok zor bir işiy-
di. İnanılmaz zor bir işti. Herkes düşü-
nüyor ki ne var bunda. Orada ilk önce 
evrakları düzeltmek lazımdı. Onların 
gerçekten evrakları yoktu. Biz onlara 45 
tane belge aldık. Birinci orada bize de-
diler ki, bu kadar para verirsiniz biz size 
bu belgeleri veririz. Ben her şeye evet 
dedim. Ukrayna meselesinde hiçbir 
yerde pazarlık yapmadım bile. Pazarlık 
bile yapmadım. Demedim ki bu niye bu 
kadardı. Ne kadar istediler tamam de-
dim. Belgeleri aldık. Geldik sınıra. Söz 
veren insanlar sözünde durmadılar. Ve 
başlandı bu sıkıntılar. Başlananda işte 
sağolsun İçişleri Bakanımız, Dışişleri 
Bakanımız ilk önce Allah ondan razı 
olsun. Biz ona söyledik. O hemen Mos-
kova Büyükelçisini harekete geçirdi. 
Sonra Bakan yardımcıları, Novorossisk 
Başkonsolosluğu, sonra Ukrayna Bü-
yükelçisi, sonra tahıl koridoru komis-
yonu. En son ise Sayın Cumhurbaşka-
nımızla Astana’da görüştük. Orada da 
tekrar Cumhurbaşkanımıza, İbrahim 
Kalın Bey’e bu durumu anlattık. Her-
kes çalıştı her yerden. İş gitti ta Putin'e 
kadar. Bir önemli hususu sizlerle payla-
şayım. Sadece Dışişleri Bakanlığı ile bu 
iş çözülmeyecekti. Rusya’da üç tane ba-
kanlıkla Türkiye devletimiz görüş yapı-
yordu. Dışişleri Bakanımız, Rusya İçiş-
leri Bakanlığı ve Savunma Bakanlığı ile 
görüşerek bu işi halletmeye çalışıyordu. 
Çünkü savaş zamanı olduğu için her bir 
bakanlıktan onay almak için bir süre la-
zım idi. Bir zaman lazım idi. Ona göre 
biz de bu işin içinde olduğumuza göre 
iki de bir Sayın  Cumhurbaşkanımızı, 
Bakanımızı Uluslararası konferans sı-

rasında bile arıyoruz, anlatıyoruz işte 
10 gün oldu oradadırlar. Ne bileyim on 
beş gün oldu çıkamadıklar. Böyle oldu 
böyle oldu işte ne bileyim olduğu gibi 
durumu anlatmaya çalışıyoruz. İkinci 
taraft an da oradaki sınırdaki bekleyen 
kardeşlerimizle de aynı zamanda gün 
içerisinde her gün ben kendim görüş-
tüm. Furat Bey’e, Marat Bey’e de söyle-
dim. Dedim ki siz durun. Ben görüşe-
yim. Her gün görüşüyordum ve yazıları 
atıyordum. Bakanımız bunu yazdı. 
Büyükelçimiz bunu yazdı. Başkonsolo-
sumuz bunu yazdı. Herkesin yazılarını 
oraya gönderirdi ki, bakın İçişleri kaldı, 
Savunma Bakanlığı kaldı. Bak bugün 
bitecek, yarın bitecek, bugün bitecek. 
Sonunda bakıyorum ki, inanmıyorlar. 
Her şey tamam ben kendim onlara de-
dim. Çünkü bana böyle bir haber geldi. 
Sağ olsun. Vallahi Allah ondan razı ol-
sun. Çok büyük emeği var. Rusya'daki 
bizim Türkiye Büyükelçimiz. Allah 
ondan razı olsun. O adam günde en 
azından iki kere arıyordu böyle böy-
le. Durum böyle. İnşallah böyle olacak 
şöyle olacak. Bütün bir de tasdikli bel-
gelerle konuşuyordu. Ben de onların 
sözüne millete söz veriyordum. Bir ta-
raft an Bakan Bey diyordu ki, Lavrov ile 
görüştüm. Bu oldu, bu oldu. Cumhur-
başkanımız görüştü, tahıl koridoru ko-
misyonu ile. Onu da faaliyete geçirdik. 
Demek istiyorum ki, böyle yoğun bir 
trafik var idi. İnanır mısınız bu bir ulus-
lararası probleme dönüştü. Öyle kolay 
bir şey olmadı. Ona göre bu taraft an da 
baktım ki, inanmıyorlar. İşte başkanım 
her gün yarın diyorsunuz sabah diyor-
sunuz ama bu sabahlar bitmiyor. Biz 
burada perişan olduk. Bir taraft an da 
biz oradaki kardeşlerimize de her türlü 
desteği verdik. Orada ev kiraladık. Ye-
mek, içmek, hiçbir yerde sınır koyma-
dım. Dedim ne kadar para lazımsa har-
cayın. Önemlisi sizin burada canınızın 
sağ selamet olduğu ve oradan sağ sela-
met çıkmanız ve sağ selamet gelmeniz. 
Bizim için bu önemlidir. Para, pul hiç 
bunu düşünmeyin. Biz bunları hepsini 
hallederiz. Biz buradan parayı gönde-
remiyoruz. Oradan bizim adamlar var 
da DATÜB temsilcileri var. Orada size 
para bulup verecekler. Sonra biz onlarla 
hesapları kapatırız. Öyle de oldu Allah'a 
şükür. Ama baktım ki, inanmıyorlar. 
Dedim ki, bakın benim en sevdiğim, 
bugün çocuklarım bir taraft a bir taraft a 
da bir torunum var. Allah size de na-
sip eylesin. Bir torunum var. Bak onun 
başına derim yemin ederim ki, bak çı-
kacaksınız dedim. Yine biraz dayanın. 
Çocuklarım bir tarafa torunum bir ta-
rafa. Torunumun başına yemin ettim 
ki, sizi çıkaracağız oradan ya yarın yada 
öbür gün olacak dedim. Allah’a çok şü-
kür yeminlerimi de sözümü de onlarla 
günlük diyalogları da boşa çıkarmadı 
ve hepsi sağ salim geldiler. Fakat bizim 
için de bu çok zor bir süreç oldu. Bu dö-
nemde olduğu gibi benim hiç bu kadar 
tansiyonum çıkmamıştı. 180 tansiyo-
num vardı. Bütün bu görüşmeler, süreç 
kolay değildi. Herkesin bunu bilmesi la-
zım. DATÜB’ün gücünü herkes gördü. 
Burada özellikle belirtmek istiyorum. 
Bu süreçte emek veren Fuat Bey’den 
Allah razı olsun. Onun emeğini Ahıska-
lıların hiçbir zaman unutmaması, duacı 

olmaları lazım. Çünkü o çalışmaları yü-
rekten yapıyor. Ahıskalı kardeşlerimi-
zin Ukrayna’dan çıkışı zamanı DATÜB 
Ukrayna Temsilciliği Başkanı Marat 
Rasulov’un gayretleri, Rusya’ya geldik-
ten sonra ise DATÜB Rusya temsilcisi 
Mizam Badalov’un emekleri  önemliy-
di. Milletimizi karşıladılar, insanlarımı-
za yemek verdiler Soçi’ye kadar getir-
diler. Bu ilk geliş sonra ise evraksız 88 
kişinin gelişi zamanı bütün emeklerini 
sarfettiler. Romanya üzerinden gelir-
ken de DATÜB olarak onları sınır ka-
pısında karşıladık ve gidecekleri yerlere 
kadar takip ettiler. DATÜB gerçekten 
güçlü bir yapıya sahip kuruluştur ve 
temsilciliklerin bulunduğu her ülkede 
çalışıyor. Gürcistan’a geldiler DATÜB 
Temsilcisi oradaydı, karşıladılar yemek 
yedirdiler ve sınırdan Batum Başkon-
solosluğumuz ile birlikte yolcu ettiler. 
Türkiye’ye geldiklerinde de DATÜB 
olarak onları yine karşıladık. En önemli 
nokta ise bizim Dışişleri Bakanlığımız, 
İçişleri Bakanlığımız, Göç İdaresi Baş-
kanlığı ile koordinasyon halinde çalış-
mamız DATÜB’ün ne kadar önemli bir 
kuruluş olduğunu gösteriyor. Milleti-
miz bunu zaten kendi gözleriyle gördü-
ler ve hissettiler. Devletimize şükranla-
rımızı sunuyoruz. Allah onlardan razı 
olsun. Devletimiz de bizi ciddi kuruluş 
olarak muhatap alıyor ve bu bizim açı-
mızdan büyük başarıdır. Bu milletimi-
zin başarıdır. Bunu kıskanmak yerine 
gurur duymak lazım. Nereden nereye 
geldiğimizi milletimizin bilmesi lazım. 
Bütün devletler içerisinde saygımız 
var özellikle de Türkiye içerisinde. Sa-
yın Cumhurbaşkanımız, Bakanlarımız, 
Göç İdaremiz, Nüfus Müdürlüğümüz, 
Valiliklerimiz, Belediyelerimiz bizleri 
biliyor tanıyorlar. Onlarla her zaman 
ortak çalışmalar yapmaktayız. Geçen 
haft a Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü İbra-
him Kalın Beyle görüştük. Devletimiz 
sayesinde çözülmeyen sorun çözüldü. 
Ahlat’ta mayıs ayına ertelenen proje ça-
lışmaları Sayın Cumhurbaşkanımızın 
talimatlarıyla Aralık ayının ortasında 
başlanıldı. Bugün biz şanslıyız çünkü 
anlattığımızı anlayan, bizim derdimizle 
dertlenen devlet büyüklerimiz var. Her 
sorunumuzda bize yardımcı olmaya ça-
lışıyorlar. Allah onlardan razı olsun ve 
önce bizim ve Türk Dünyasının başın-
dan eksik etmesin. 

- Elinizdeki tüm imkanları mil-
letimiz için kullanıyorsunuz. DATÜB 
bünyesinde “Vatan Ahıska’ya Dönüş 
ve Hakların İadesi Komisyonu” kurul-
du. Ama yine beğenmiyorlar. Beğen-
medikleri nelerdir?

- Biliyormusun bu beğenip beğen-
meme konusuna ben artık başka türlü 
bakıyorum bu meseleye. İster beğensin-
ler ister beğenmesinler. Bizim yaptığı-
mız işler var. Bir işlerde o kadar ciddi 
ki, bak biz hayatta olmayan bir şey yap-
tık. Bak bugüne kadar 78 yıldır herkes 
göç diyor göç diyor ama hiç kimse bir 
cebinden bir kuruş para çıkarttı da bu 
göç için harcadı mı? Bütün millete ses-
lenerek sormak istiyorum. Kim bugü-
ne kadar ne yaptı? Anladınız mı? Ben 

Dünya Ahıskalı Türkler Birliği (DATÜB) Genel Başkanı Ziyatdin 
Kassanov: “Ahıskalılar, dedelerimi de tanıyorlar, kimliğimizi de bilirler, 

mertliğimize de dürüstlüğümüze de şahittirler”
Başlangıcı geçen sayımızda
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bunu demek isterim. Allah'a şükür yine 
yapan biz olduk. İster eleştirsinler is-
ter dua etsinler. Birinci Allah her şeyi 
görür. 45 tane ev almak ne demek. Biz 
oraya bir eve on bin dolar verdik, bir 
eve on beş bin dolar verdik. Biz saydık 
beş yüz elli bin dolar oraya para ver-
dik. Sırf o evler için, ne bileyim onla-
rın başka ihtiyaçlarını karşılamak için 
ne kadar para verildi. Sonra devletimiz 
TİKA üzerinden ne kadar tamir, tadilat, 
traktör sonra sera projeleri, ne bileyim 
dikiş makineleri, arı kovaları ne kadar 
oradaki yaşayan Ahıskalılara yardım 
edildi. Bundan önce kim bunu yapmış 
idi? Bunu demek istiyorum. Kimse yap-
mamış idi. Boş konuşmaktan kolay bir 
şey yoktu. Hayatta ben en çok sevme-
diğim insan bir iş adamı olarak boş ko-
nuşuyor ve kendini ortaya çıkıp da bir 
konuşmak için konuşuyor. Bir kendini 
göstermek için konuşuyor. Böyle şeyler 
artık daha geldi geçti.

Artık bütün Ahıskalılar da tanıdı ki-
min kim olduğunu. Kim ne yaptığını. 
Ona göre onların önünde de kendinizi 
pahalı satmaya çalışmayın. Onu demek 
istedim. Zaten pahanız da, fiyatınız da, 
her şeyiniz de belli zaten. Sizin ailenize 
faydanız yok. Ailenize faydası olmayan 
insan bir topluma, bir millete faydası 
olabilir mi? Bir adam bir iş başında ol-
ması lazım. Ailesini güzel geçindirmesi 
lazım. Sonra etraft aki insanlara müm-
kün oldukça yardım etmesi lazım. Ne 
bileyim toplumuna eğer ihtiyacı varsa 
yardım etmesi lazım. Ama bizim mille-
te gelen de bizim millete iş adamları 
olarak, bir normal insan olarak herke-
sin yardım etmesi lazım. Çünkü yardı-
ma ihtiyaç olan insanların sayısı çok 
çok malesef. Keşke olmasaydı. Keşke 
olmasaydı ama çok var. Bugün nereye 
baksanız var, Ukrayna'ya baksanız var. 
Rusya’ya baksanız var. Kırgızistan'a 
baksanız var. Her yerde var, var, var. 
Ama ne lazım? Konuşma bir adama el 
at. Ben her zaman diyorum. Bir evi de 
sen al. Keşke Gürcistan'da sen de bir ev 
alsaydın. Bir aileyi sen getirseydin. Keş-
ke bir öğrenciyi sen orada okutsaydın. 
Orada okutma başka yerde okut. Biz 
binlerce öğrenci okutuyoruz bir sene 
içerisinde. Binlerce öğrencinin eğitim 
alması için çalışıyoruz. Bir senede en 
azından bin öğrenciye yardım etmeye 
çalışıyoruz. Her türlü kim ki önümüze 
çıkıyor, kim ki yardım istiyor ona yar-
dımcı oluyoruz. Okumak isteyen hiç-
kimseye yok demedik bugüne kadar. 
Allah'a çok şükür. Bundan sonra da yok 
demiyoruz. Tam tersi ben isterim ki, 
Ahıskalılar gelsin bizden istesin eğitimi. 
Biz de onlara verelim. Çünkü bizim çı-
kış yolumuz eğitim üzeri biz bu milleti 
bu durumdan çıkartabiliriz. İstersen 
Gürcistan'a göç et, ister Türkiye gel, is-
ter Amerika'ya git. Eğitimin olmasa sen 
burada da orada da faydalı insan olmaz-
san, ne o topluma lazımsın, ne o devlete 
lazımsın, ne o kuruma lazımsın, sonuç-
ta ailene de lazım olmuyorsun. Bu dün-
ya bile, bu dünyanın bir acı gerçekleri 
budur. Ona göre çok akıllı olmak lazım. 
Bize çok akıllı olmak lazım ve çocukla-
rımızı okutmak lazım. Bu konuda bir-
birimize destek verip ve ön plana eği-
timli, akıllı çocuklarımızı çıkarıp onlara 
destek verip, okumaktan sonra da onla-
rın yollarını açmak lazım. Kimisini mil-
letvekili yapmak lazım. Kimisini müm-
kün oldukça iş adamı. Yardım edip 
oluşturmak lazım işadamı gibi. Kimisi-
ni devlet memuru, ne bileyim her yerde 
eğitimli insan her yerde kendini böyle 
güzel şekilde değerlendirebilir. Ona 
göre bu konuda biz çok zayıf, ona göre 
diyorum ki, biz Gürcistan'da çok şeyler 

yaptık. Neden? Çünkü DATÜB’ün ku-
ruluş amacı vatana dönüştü. Ve gerçek 
vatana dönüşü gerçekleştirmekti, oluş-
turmaktı. Ve bu konuda ne zaman eli-
mizden ne geldiyse ve bizden ne isten-
diyse biz yaptık. İster Avrupa Konseyi 
olsun, ister Gürcistan Cumhurbaşkanı 
olsun, ister ne bileyim Türkiye'mizin, 
Sayın Cumhurbaşkanımız olsun ister 
bakanlarımız olsun hepsi bugün bize 
yardım etmek için hazırdırlar. Hepsi ha-
zırlar. Ama bir gerçek var. Bir gerçek var. 
Bunu da milletimizle paylaşmak isterim. 
Bir gerçek var. Bak biz bu davayı sırtımı-
za almışız, yüklenmişiz ve  sonuna kadar 
yürüteceğiz. DATÜB kurulduktan sonra 
Avrupa Konseyi'nin kapılarını her üç 
ayda bir biz açıyorduk. Gürcistan Devle-
tiyle o kadar sıkı bir ilişkiye girdik ki, ko-
misyon kurdurduk Gürcistan 
Devleti'nde. On bakanın on Gürcistan'ın 
on bakanı bizim önümüzde oturuyordu. 
Onlar o Göç Komisyonu’nu oluşturu-
yorlardı. Ahıskalıların Gürcistan’a gö-
çünden o komisyon sorumluydu. Hükü-
met değiştikten sonra bizim ilişkilerimiz 
bozuldu. Bu bizim bu davayı sonlandır-

dığımız anlamına gelmez. DATÜB bün-
yesinde faaliyet gösteren “Ahıskalı Türk-
lerin Vatan Ahıska’ya Dönüş ve Hakların 
İadesi” komisyonu benim yardımcım, 
aynı zamanda çok güvendiğim insan 
olan İsmail Mamet başkanlığında çalışı-
yor ve onların da biz izi olacaktır bu da-
vada. Bu komisyona çok güveniyorum. 
Fakat bir gerçeği de milletimizle paylaş-
mak istiyorum. Milletimiz artık 
Ahıska’ya dönmek istemiyor. En üzücü 
tarafı da budur. Ahıska’da 45 ev alındı, 
bu 45 evden 25’i evlere taşındı geri kalan 
18’i ise hiç gitmedi. Daha da kötüsü ise 7 
veya 8 aile bizim desteğimizle alınan ev-
leri satıp Türkiye’ye taşınmışlar. Beni 
üzen taraf budur. Bu durumu Büyükel-
çimiz de biliyor, Bakanımız da, Cum-
hurbaşkanımız da biliyor. Milletimiz 
dönmek istemiyor. Gerçek bu. Elbette 
haklarımızı almak başka bir meseledir. 
Bunun üzerinde sonuna kadar duraca-
ğız. Isterim ki, şartsız, sualsız, sorgusuz 
bizi Gürcistan Devleti  bizleri kabul et-
sin. Belki bugün Gürcistanda yaşamak 
şartları çetin'di, zordu. Ama yirmi sene 
sonra orası değişebilir. Bizim oraya dö-
nüş hakkımız her zaman olması lazım. 
Bu bir başka mesele. Ama ikinci taraft an 
da eğer milletimiz oraya gitseydi bugün 
Türkiye kimi kolaylıklar sağlanırdı. 
Bursa'da o zaman biz saydık yedi bin 
kişi. Neden başladık? Çünkü yedi bin 
kişi beş bin kişinin pasaportu yok idi. O 
beş bin kişinin üzerinden bu vatandaşlık 
meselesini başladık. Ve o zaman komis-
yona başvurduğumuzda beş bin kişiyle 
başvurduk. Liste oluşturduk. Ve Türkiye 
Devleti Komisyon kurdu. Komisyon 
başkanına biz gittik. Çok sağ olsun. O 
adam bize bir güzel bir şey söyledi. Bana 
acele etmememi söyledi. Bu beş bini ver-
me dedi. Git topla. Ne kadar Türkiye'ye 
gelmek isteyenler varsa evraklarını ver-
sinler. Çünkü o gün onları alsaydı, bite-
cekti. Sonra yeniden bu problem çıka-

caktı. Onları sen git yine bir acele etme. 
Biz üç ay yine süre aldık. Gittik, topladık, 
topladık. Yedi bin oldu. Yine geldik 
oturduk, konuştuk. Yine baktım olmu-
yor. Bu problemi temelden çözmek la-
zım. Ve yinede Sayın Cumhurbaşkanı-
mızla görüştük. Sayın 
Cumhurbaşkanımıza anlattım. Dedim 
ki, Sayın Cumhurbaşkanım, durum böy-
le. Bugün beş bin, yedi bin. Yarın yine 
beş bin gelecek. Sonra 10 bin olacak. 
Böyle problemler bitmeyecek dedim. 
Her zaman gelip başınızı ağrıtacağız. Bi-
zim Ahıskalılar ile ilgili genel bir karar 
rica ettim. Zaten bin dokuz yüz doksan 
ikide bir kanun çıkmış. O kanun bugün 
çalışmıyor dedim. Birinci o kanunun 
üzerinden hem milleti getirebiliriz. İkin-
cisi de bana düşmez dedim söylemek 
ama siz yeni bir karar kanun çıkara bilir-
seniz onun üzerinden gidelim dedim. 
İşte sağolsun. Bir toplantıdaydık. Döne-
min Başbakanı Binali Bey de Sayın Cum-
hurbaşkanımızın yanında oturuyordu. 
Bizi işaret ederek, Binali Bey, burada bi-
zim öz kardeşlerimiz var. Bunlar bizim 
özbeöz kardeşlerimiz. Benden Ahıskalı 

Türklerin Türkiye’ye gelmek isteyenleri-
nin ve genel olarak sayısını sordu. Altı 
yüz bin olur dedim. Böyle elini salladı ve 
öz kardeşlerimizin hepsini getirelim 
dedi. Kim ki, gelmezse onların da hepsi-
ne pasaport, kimlik verelim dedi. 
Türkiye’de yaşamak isteyenler gelsinler. 
İstemeyenler ise pasaportlarını alsın öyle 
gitsinler ülkelerinde yaşasınlar dedi. 
Böyle bu sözle de Sayın Cumhurbaşka-
nımız bu problemi kökünden çözdü. 
2015-2016 yıllarında oldu bu konuşma-
larımız, 2017’de ise zaten Ahıskalılar için 
Bakanlar Kurulu kararı çıktı. Hepsine 
hak verildi ki gelip Türkiye vatandaşı 
olabilir. Ondan bugüne kadar da işte yüz 
on bin kişi vatandaş oldu olmaya da de-
vam ediyor. Yüz binden fazla da uzun 
dönem aldılar. Bu da neredeyse vatan-
daşla beraber. Demek isterim ki bugüne 
kadar 2017’den bugüne kadar beş yılın 
içinde milletimizin yüzde neredeyse 
%45’i, %50’si bu hakları kullandı. Çünkü 
müracaatları ile beraber bugün sayımız 
en azından 250-300 bindir. Daha başvu-
ruda olanlar var. Burada ben onu demek 
isterim ki eğer bu şekilde bizim Ahıskalı-
lar gelip Gürcistan'a toplansaydılar. Her 
biri gidip, mesela orada bugün sayımız 
on bin olsaydı on beş bin olsaydı, yirmi 
bin olsaydı. O zaman bizim sesimiz çok 
daha gür çıkardı. O zaman Türkiye Dev-
letimiz de bu işin içine mutlaka karışırdı. 
Neden? Bu öz vatanına gelen insanlara 
siz yardım etmiyorsunuz. Bak bunun sa-
yısı ne kadardır görüyor musunuz? Yedi 
bin, beş bin, on bin. Hatta yirmi bin de 
olabilirdi. Elli bin de olabilirdi. Ama ma-
alesef işte bu sayı yok. Bu da bir gerçek. 
Ben neden diyorum? Hiçbir zaman ya-
lan söylememek lazım. Ben o günün ko-
misyonuna biraz kızdım insanlara. Kız-
dığım taraf doğrudur. Diyorum yalan 
söylemeyin kendiniz. Yalana da başkala-
rını alıştırmayın. Bu yalan en kötü şeydi 
hayatta. Bak özelliğiyle de kendi evlatla-

rınızla size bakarak yalan söyleyecekler. 
Onun evlatları da yalan söyleyecekler. 
Ne olacak? Geri gelen nesil bütün yalan-
cı olacak. Ve biz toplum olarak sonra 
yalancı olacağız. Buna göre ne varsa onu 
söylüyorum. Bugün gerçekler var. Siz 
beni eleştiriyorsunuz. Eleştirin. Tamam. 
Ama bir taraft an da o insanların gidin 
yakasından tutun. Siz bugün en çok göç 
bugün nereden oluştu? Azerbaycan'dan. 
En çok evler kim için alındı? 
Azerbaycan'daki yaşayan ve Gürcistan’a 
göç etmek isteyen Ahıskalı Türkler için. 
Ama onlar malesef  gitmediler ve sen 
onları nasıl yapacağımızı  gelip konuş-
muyorsun fakat diğer taraft an da yine 
benim önümde yalan söylüyorsun. Bir 
gerçekçi olsa Azerbaycan'la bugün ne 
kadar insan gitmek istiyor? Ya 
Kazakistan'dan ne kadar gitmek istiyor? 
Ve Özbekistan’dan ne kadar insan, 
Kırgızistan'dan ne kadar Ahıskalı Türk 
Gürcistan'a gitmek istiyor? Bunun sayı-
sını çıkardı. Gerçek bir sayıyı çıkarın. 
Anladınız mı? Olsun ondan sonra otura-
lım konuşalım. Ondan sonra benim de 
elim güçlensin. Bugün benim elim çok 
zayıf çünkü bakanlıkta bakanların önün-
de bir not var. 45 evin alınması sağlandı 
ve o evlere kimse gitmedi. Gürcistan’da 
Allah'a şükür Türkiye elçiliği var, istih-
barat var. Onlar bütün bilgileri veriyor-
lar. İster bu evleri Ziyatdin aldın ister 
başkası alsın bu önemli değil. Devleti-
miz için de hiç önemli değil. Devletimiz 
için önemlisi odur ki, DATÜB böyle bir 
işe girişti ve bunun da peşine biz devle-
timizi de harekete geçirmek istiyorduk. 
Gerçekten benim niyetim 20 tane ev al-
maktı kendi imkanlarımla. Onun peşi-
ne dedim ki, 20 eve göç ederiz, onun 
peşine, bir gösteriş olur, ondan sonra 
bunu bir sistematik hale getirip sonra 
da devletimizin dikkatini buraya çekip 
ve Kırım tatarları için nasıl ki ne zaman 
o zamanları Türkiye Devleti evler aldı 
verdi orada. Bu bu sırada benim kafam-
da bütün o dönüyordu ki ilk önce biz 
yapalım. Gösterelim devletimize. Eğer 
bu proje başarılı olsaydı mutlaka devle-
timiz orada yardım ederdi. Her bir aile-
ye yardım ederdi anladınız mı? Ama 
olmadı olmayandan sonra ne oldu? 
Gürcistan komple tıkandı. Tıkandı kal-
dı. Anladınız mı? Ukrayna'dan gelen-
lerden Sadiyer Bey var. Bizim Marat 
Bey var. Onlara kaç kere söyledim. 
Ukrayna'dan göç Gürcistan üzeri gelir. 
Oradaki milletvekilleriyle de görüştüm. 
Dedim ki siz bize yardım edin. Bir kı-
sım Gürcistan'da kalsın. Marat'a da 
söyledim Sadiye Bey'e de söyledim. Ne 
bileyim başka insanlara da söyledim. 
Kalın dedim burada. Hele bir deneye-
lim görelim. Gürcistan bizi nasıl karşı-
layacak. Nasıl bakacak? Kimse kalmadı. 
Bu da bir gerçek. Gerçekçi olmak lazım. 
Gerçekleri de söylemek benim borcum-
du. Milletimi uyarmam lazım. Belki 
gerçekten bilmiyorlar durumu. Anladı-
nız mı? Ona göre Allah'a şükür biz yine 
de elimizden geleni yapıyoruz. Son sö-
züm biz bu davanın arkasındayız. Ve 
bu davayı sonuna kadar hedefl erimize 
ulaşana kadar peşini bırakmayacağız ve 
en büyük hedefimiz de bizi Gürcistan'da 
bir Gürcü soylu bir vatandaştan seçme-
sinler. Onlara hangi kanunlar çalışıyor, 
o kanunlar da biz için çalışsın. 

Bir Gürcü Soylu gelende hangi hak-
lara sahipse o haklara da biz de sahip 
olalım. Anladın mı? Bunları biz mille-
timize sunalım. Giden de sağ olsun git-
meyen de. 

Devamı var
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Заместитель премьер-
министра Алтай Кульгинов в 
ходе рабочей поездки в Актю-
бинскую область ознакомил-
ся с ходом реализации про-
екта по повышению доходов 
сельского населения «Ауыл 
аманаты», нацпроектов «Мо-
дернизация сельского здра-
воохранения», «Комфортная 
школа».

Вице-премьер Алтай Куль-
гинов встретился с первыми 
участниками проекта по по-
вышению доходов сельско-
го населения. Участниками 
программы «Ауыл аманаты» 
в области станут почти 43 
тыс. жителей из 24 сельских 
округов области. Это позво-
лит реализовать почти 2200 
проектов по линии птицевод-
ства, 342 – по растениевод-
ству, 224 – в сфере малого 
бизнеса, 24 – по оснащению 
кооперативов и др.

Так, по данным акимата 
Актюбинской области, реа-
лизация программы позволит 
сократить количество без-
работных на 41,4%, получа-

телей адресной социальной 
помощи на 49,3%. Средний 
доход семьи увеличится на 
192%.

Алтай Кульгинов отме-
тил, что по поручению главы 
государства проект по повы-
шению доходов сельского 
населения с 2023 года бу-
дет масштабирован по всей 
стране с учетом специфики 
и социально-экономического 
развития регионов. Для этих 
целей из республиканского 
бюджета выделено свыше 
50 млрд тг. Программа по-
зволяет выдавать сельчанам 
льготные микрозаймы под 
2,5% годовых.

Алтай Кульгинов также 
ознакомился с ходом работы 

Центра обработки заявок и 
Центра по обучению в рамках 
проекта «Ауыл аманаты».

Кроме того, в регионах 
страны также началась реа-
лизация национальных про-

ектов «Модернизация сель-
ского здравоохранения», 
«Комфортная школа».

Вице-премьер посетил 
Хромтаускую районную боль-
ницу. На базе данной боль-
ницы в рамках нацпроекта 
планируется открытие меж-
районной центральной район-
ной больницы. Сейчас боль-

ница охватывает чуть более 
45 тыс. человек, и находится 
в 90 км от Актобе. Открытие 
межрайонной центральной 
больницы за счет создания 
ЧКВ-центра, инсультного 
центра, травматологической 
и хирургической помощи 2 
уровня позволит значитель-
но улучшить качество и рас-
ширить количество оказания 
медуслуг, увеличить охват на-
селения почти в два раза. Тем 
самым, медицинская помощь 
населению близлежащих рай-
онов будет доступна в рамках 
«золотого часа».

Итоги рабочей поездки 
были подведены на совеща-
нии, участие в котором приня-
ли также заместители акимов 

Атырауской, Кызылординской, 
Западно-Казахстанской, Ман-
гистауской областей, вице-
министры здравоохранения, 
труда и соцзащиты, просве-
щения, сельского хозяйства, 
культуры и спорта, нацэконо-
мики и др.

«Перед нами стоит задача 
повысить благосостояние на-
рода. В ряде регионов по по-

ручению Главы государства 
запущена реализация про-
екта по повышению доходов 
сельского населения. В теку-
щем году проект «Ауыл ама-
наты» будет запущен по всех 
регионах страны. Он позволит 
создать новые постоянные ра-
бочие места, выпускать свою 
продукцию, сократить коли-
чество получателей АСП, в 
целом повысит привлекатель-
ность самих сел и регионов», 
— сказал Алтай Кульгинов.

Тем не менее, по словам 
вице-премьера, необходимо 
строить должную инфраструк-
туру, чтобы дети могли полу-
чать качественное образова-
ние, жители — медуслуги.

«В этом году регионы 
должны приступить к строи-
тельству 300 объектов пер-
вичной медико-санитарной 
помощи, 221 комфортной 
школы. Акиматы регио-
нов должны с большой от-
ветственностью подойти к 
реализации проектов: сво-
евременно приступить к стро-
ительству, контролировать 
качество строящихся объ-
ектов. Спрос за реализацию 
будет жестким. Курирующие 
заместители будут нести пер-
сональную ответственность. 
Данные соцобъекты необхо-
димы регионам, сельчанам. 
Нельзя подвести жителей», — 
сказал Алтай Кульгинов.

Ранее вице-премьер по-
сетил Жамбылскую область, 
где были поставлены задачи 
по качественной реализации 
нацпроектов также перед 
акиматами Алматинской, 
Туркестанской, Жетысуской 
областей.

Более миллиона 
семей планируют обеспечить 

жильем в Казахстане до 2029 года

По данным министра Марата Карабаева, 
в этом году планируется ввод 15,3 млн кв. 
метров жилья, это 143,5 тыс. новых жилищ.

Министр индустрии и инфраструктурного развития Ма-
рат Карабаев на коллегии ведомства сообщил о планах 
обеспечить жильем более 1 млн семей.

Марат Карабаев отметил, что его ведомство продол-
жает принимать меры по улучшению жилищных условий 
граждан.

По его словам, по итогам 2022 года в стране введено 
в эксплуатацию 15,4 млн кв. метров жилья, это порядка 
130,6 тыс. жилищ, а в этом году планируется ввод 15,3 
млн кв. метров жилья, это 143,5 тыс. новых жилищ.

«До 2029 года новым жильем будет обеспечено более 
1 млн семей за счет ввода порядка 111 млн кв. метров 
жилья», - заверил глава МИИР.

«Спрос будет жестким. Нельзя подвести население» – 
Кульгинов о реализации нацпроектов

По его словам, курирующие заместители 
акимов будут нести персональную ответствен-
ность.

На 1 июня перенесли последний 
звонок в школах Казахстана

Этот день является Международным 
днем защиты детей.

В Казахстане 1 июня школьники страны наряду с 
Международным днем защиты детей будут праздновать 
последний звонок. Об этом рассказала председатель 
Комитета среднего образования Министерства просве-
щения РК Гульмира Каримова.

Она напомнила, что продолжительность учебного 
года в казахстанских школах составляет 36 недель.

«Традиционно, как нам всем известно, учебный год 
начинается 1 сентября, а завершается 31 мая. Это учеб-
ный день, где помимо уроков будут проходить внекласс-
ные мероприятия, с учетом возрастных особенностей 
детей. Первого июня дети официально выходят на лет-
ние каникулы. Этот день является международным днем 

защиты детей. Наряду с этим праздником будут прово-
диться мероприятия, торжественные линейки и утренни-
ки последних звонков», – сообщила спикер.

Отметим, накануне мажилисмен Алтай Аманжол по-
требовал перенести последний звонок в школах с 31 мая 
на 30 мая либо на 1 июня. Такое предложение связано с 
тем, что 31 мая в Казахстане – День памяти жертв по-
литических репрессий.

Оглашая свой депутатский запрос на пленарном за-
седании Мажилиса, Алтай Аманжол напомнил, что со-
гласно приказу министра просвещения РК от 12 августа 
2022 года, последний звонок в школах установлен на 31 
мая. По его словам, 31 мая - это день, когда казахстан-
цы должны чувствовать свой долг перед благородными 
предками, которые боролись за страну и погибли на пути 
построения государства. Эти люди были расстреляны и 
репрессированы, но до конца оставались верными сво-
им идеалам, за которые безвинно пострадали.

«Неужели в Министерстве просвещения не нашлось 
ни одного человека, который мог бы сказать, что 31 мая 
- День памяти жертв политических репрессий и голода? 
Хочу сказать, что дату последнего звонка в школах сле-
дует перенести на 1 июня либо на 30 мая! Это очень 
справедливо, поскольку мы знаем, что в этот день каж-
дый человек должен вспомнить всех наших героев», - 
сказал депутат.

Также Алтай Аманжол предлагает проводить минуту 
молчания в этот день.
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Минует 33-й год с 
тех трагических 
дней. Сегодня 

мы более отчётливо видим 
место 20 Января в нашей 
истории, о котором говорил 
великий лидер. 20 января 
1990 года азербайджанский 
народ дал первых шехидов 
во имя свободы и независи-
мости. Героические сыновья 
и дочери Родины, погибшие 

во имя свободы, вписали 
новую яркую страницу в ге-
роическую летопись нашего 
народа. Народное единство 
и национальное достоинство 
победили оружие и это один 
из самых важных моментов 
20 Января.

Почти 30 лет Азербайд-
жан является независимым 
государством. Утраченные 
столько же лет назад земли 
освобождены в результате 
44-дневной Отечественной 
войны. На Шехидляр хия-
баны похоронены и герои, 
погибшие в боях за террито-
риальную целостность Азер-
байджана. Да возрадуются 
сегодня их души, они проли-
ли кровь не зря. Наш народ с 
особой гордостью отмечает 
31-ю годовщину трагедии 20 
Января на фоне великой По-
беды в Карабахе.

Солнце свободы, 
взошедшее зимней 

ночью

С течением времени ме-
няются взгляды на события 
20 Января. И если раньше 
мы лишь сожалели об этом, 
оплакивали шехидов, возла-
гая гвоздики на их могилы, 

то сегодня в наших сердцах 
царит чувство бесконечной 
гордости.

На самом деле, в ту 
зимнюю ночь, когда людей 
убивали и давили танками, 
взошло солнце свободы. Мы 
поняли это потом, после вос-
становления государствен-
ной независимости. Шехиды 
вошли в историю как пред-
вестники свободы.

За минувший период 
Азербайджан невероятно из-
менился. Неизменным оста-
ётся лишь народное ува-
жение и почтение к памяти 
шехидов.

Неоценимая 
поддержка

21 января проживавший 
в то время в Москве Гейдар 
Алиев пришел в постоянное 
представительство Азер-
байджана в Москве и осудил 
преступление советского ру-
ководства в Баку. Это стало 
неоценимой поддержкой для 
нашего народа в те тяжёлые 
дни. Благодаря заявлению 
великого лидера о событи-
ях 20 Января мир узнал о 
государственном терроре 
руководства СССР против 
азербайджанского народа, 
совершенном с особой же-
стокостью.

Есть десятки тысяч живых 
свидетелей трагедии нашего 
народа. Фотографии так-
же являются неоспоримым 
доказательством военных 
преступлений в Баку. Сотни 
фотографий хранятся в ар-
хиве АЗЕРТАДЖ. Отражаю-
щие обезображенные трупы 

на улицах мирного города, 
массовые похороны шехидов 
и другие события, они словно 
возвращают нас в те времена.

Трагедию 20 Января 
нельзя рассматривать, как 
события одного дня. Напу-
ганное справедливыми тре-
бованиями азербайджанско-
го народа руководство СССР 
совершило преступление, в 
действительности ускорив-
шее падение тоталитарного 
режима. В Баку и другие го-
рода нашей республики были 
незаконно введены войска, 
ранены и убиты сотни людей.

Фотографии тех дней 
отражают общественно-
политическую обстановку 
того времени,, стремление к 
свободе нашего народа.

Кровавая 
статистика 
20 Января

Воинские соединения во-
круг Баку в ночь с 19 на 20 
января 1990 года без объяв-
ления вошли в город с пяти 
направлений. Танки и броне-
транспортеры наезжали на 
людей и автомобили, воен-
ные всех расстреливали. В ту 
ночь и последующие несколь-
ко дней в Баку, Нефтчале и 
Лянкяране были убиты 147 
человек, 744 ранены, свыше 
800 арестованы.

По некоторым сведениям, 
накануне событий в Баку и 
вокруг Баку был размещен во-
енный контингент советской 
армии и внутренних войск 
численностью 65 тысяч чело-
век, отличавшихся чувством 
особой ненависти к азербайд-

жанскому народу. В ту ночь 
они совершили немыслимые 
зверства в Баку.

В отчёте, подготовлен-
ном независимыми экспер-
тами организации “Щит”, 
отмечается: “Людей расстре-
ливали с близкого расстоя-
ния с особой жестокостью. 
Так, у Е.Мейеровича 21, 
Д.Ханмамедова свыше 10, 
Р.Рустамова 23 пулевых ра-
нения, обстреливались боль-
ницы и машины скорой ме-
дицинской помощи, погибли 
врачи, людей убивали холод-
ным оружием. Использова-
лись запрещённые пули 5,45 
калибра со смешанным цен-
тром тяжести для автомата 
Калашникова. Среди убитых 
были несовершеннолетние, 
женщины, старики, инвали-
ды».

День, соединивший 
трагедию и героизм

20 Января вошел в исто-
рию Азербайджана как день 
трагедии и героизма. Массо-
вые похороны шехидов по-
казали всему миру не только 
скорбь, но и мужество и тес-
ную сплочённость азербайд-
жанского народа во имя еди-
ной идеи.

Фотографии того 
времени отчётливо от-
ражают эти вызываю-
щие чувство гордости 
исторические мгнове-
ния.

Президент Ильхам 
Алиев так оценил му-
жество и заслуги перед 
Родиной шехидов 20 
Января: «Память всех 
шехидов 20 Января, 
пожертвовавших со-

бой во имя свободы и неза-
висимости Родины, должна 
вечно жить в наших сердцах. 
Считаю, что сегодняшний 
независимый, сильный Азер-
байджан является самым 
большим достоянием наше-
го народа. Нашим шехидам 
принадлежат большие за-
слуги в этом деле. Об этом 
никогда нельзя забывать».

Кровь шехидов - 
это кровь на нашем 

флаге

Кровь шехидов священна. 
Наиболее точную оценку ей 
дал великий лидер Гейдар 
Алиев: “В каждой капле этой 
крови есть сила нашего наро-
да, героизм нашего народа, 
мечты нашего народа о сво-
боде и независимости. Кровь, 
пролитая в ту ночь, священна. 
Это кровь, смешанная с кро-
вью нашего народа, веками 
проливаемой во имя свободы 
и независимости. Кровь, про-
литая в ту ночь,- это кровь на 
нашем национальном флаге, 
олицетворяющем независи-
мость Азербайджана».

Шехидляр хиябаны - ме-
сто скорби, гордости и геро-
изма нашего народа.

Это священное место по-
сещают представители всех 
поколений. Народ с большим 
почтением чтит память наших 
шехидов. Ведь благодаря их 
героизму мы обрели свободу. 
Кровью шехидов освобождён 
от оккупации наш Карабах. 
Сегодня в Шуше, Физули, 
Джебраиле, Зангилане, Гу-
бадлы, Агдаме, Кяльбад-
жаре, Лачине развевается 
государственный флаг Азер-
байджана. За это мы в долгу 
у доблестной Армии, Побе-
доносного Верховного Глав-
нокомандующего, азербайд-
жанского воина, героических 
шехидов.

20 Января - день торжества 
национального единства и достоинства
20 января 1990 года - одна из самых траги-

ческих, но вместе с тем и героических страниц 
в истории азербайджанского народа. Именно 
так характеризовал в свое время великий 
лидер Гейдар Алиев события 20 Января. С 
мудрой дальновидностью он говорил, что на-
сколько мы будем отдаляться во временном 
отношении от тех событий, настолько будем 
осознавать их важность в истории азербайд-
жанского народа, и может быть будущие поко-
ления дадут им более верную оценку. Однако 
правда заключается в том, что 20 января 1990 
года стал поворотной точкой в жизни азер-
байджанского народа.
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ПРОВИНЦИЯ АХЫСКА. 
ОБЛАСТЬ ХЕРТВИСИ.

НАЛОГОВАЯ КНИГА НАСЕЛЕНИЯ.  
1850 ГОД

Продолжение. 
Начало в предыдущих 

номерах

Обучение арабскому 
языку, опыт Казахстана 

как образец 
Профессорско-преподавательский со-

став   кафедры БВиЮА, факультета Вос-
токоведения КазНУ имени аль-Фараби в 
составе казахстанской делегации принял 
участие в международном семинаре-
тренинге по методике преподавания араб-
ского языка, на основании приглашения 
Международной академии арабского языка 
имени короля Салмана (Королевство Сау-
довская Аравия, г. Эр-Рияд). 

Семинары проводились в период с 7 января по 14 ян-
варя при финансовой и методической поддержке Меж-
дународной академии арабского языка имени короля 
Салмана. Семинары вели профессоры ведущих вузов 
Королевства Саудовской Аравии. Участниками семина-
ров были преподаватели казахстанской арабистики, а 
основной состав делегации представлял профессорско-
преподавательский состав   кафедры БВиЮА факульте-
та Востоковедения КазНУ имени аль-Фараби. 

Цель семинара - укрепление связей профессиональ-
ных сообществ преподавателей разных стран, обмен 
опытом, дальнейшее развитие профессиональной ком-
петенции. Семинар вызвал большой интерес у наших 
преподавателей, состоялся заинтересованный обмен 
опытом. Все преподаватели получили сертификаты 
международного образца. В рамках данного мероприя-

тия также было рассмотрено проведение международ-
ного форума.  К.ф.н., и.о. доцента    кафедры БВиЮА 
факультета Востоковедения КазНУ имени аль-Фараби 
Фатима Мамедова   в составе казахстанской делегации 
приняла участие в международном форуме и выступила 
с докладом «Обучение арабскому языку по всему миру, 
опыт Казахстана как образец». 

Форум провели  шесть спикеров (четыре с казах-
станской стороны и два с саудовской стороны). Он 
был сосредоточен на следующих направлениях:

• реальность обучения арабскому языку носите-
лей других языков по всему миру и роль Академии в гло-
бальном служении арабскому языку;

• образовательный опыт арабского языка в Казах-
стане (реальность и проблемы);

• образовательный опыт арабского языка в Казах-
стане (амбиции и перспективы сотрудничества с Акаде-
мией).

Фатима МАМЕДОВА, 
доцент кафедры БВиЮА факультета Востоко-

ведения КазНУ имени аль-Фараби 

2) Болнисский район: 
Фахрали, Болус-Капанакчи, 
Арихли, Дарваз, Сараджлы, 
Колагир /Колаир, Зол-Гоядж, 
Имирхасан, Кочулу, Бала Му-
ганлы, Даллар, Аорта, Аша-
ги Гошакилса, Дашлигуллар, 
Хасанкходжали, Абдуллахи 
Асанходжали, Абхазия;

3) Дманисский (Башке-
чидский) район: Йирганчай, 
Хамамлы, Юхари Гарабулаг, 
Мамишли, Юхари Орузман, 
Гызылкилса, Безекли, Са-
фарли, Гамарли, Даг Арихли, 
Ашаги Орузман, Гейлиян, Да-
гублу, Гаджудил, Ипудилер, 
Дагубл, Шаирджиллу, Ипуди-
лер. Села, Ашагы Гарабулаг, 
Даллар, Лок-Чандар, Гаракил-
са, Махмудлу, Сугала, Орме-
шан, Ангираван, Бахчалар, Гу-
сейнчай, Чопуралилар, Сака, 
Мамишлар, Саламмалик, Бо-
газкесан, Союдлу;

4) Гардабан (Гараязи) рай-
он: город Гардабан (Гаратепе/ 
Гараязи), Назарлы, Соганлыг, 
Косали, Агтахла, Гараджалар, 
Сартджала-Муганлы, Чандар, 
Гаратехла, Вахтангис (Воёв-
ка), Тазакенджин, Бирликаха, 
Тазакенджин, Бирликаха., 
села Ашагы Капанакчи;

5) Тетрицгарский (Агбулаг-
ский) район: села Косалар, 
Шихли, Намтврян и Набиль; 
6) Залгинский (Безпальце-
вый) район: села Ардживан-
Сарван, Чулухлу (Течис), 
Гызылгаджилы (Чолян) и Го-
деклер;

7) район Сагареджо (район 
Гарачоп): села Ламбали, Тул-
лар, Кешали, Йор-Муганлы, 
Дузайрам, Газилар, Балдой и 
Гарабаглы;

8) Лагодехский район: села 
Габал, Гянджалар, Гараджа-
лар и Узунтала;

9) Телавский район: село 
Гараджала;

10) Мсхетский район: села 
Циксисдзири, Мсхалдид, Ко-
дорет, Старый Вечис;

11) Каспийский регион: Ху-
тор, села Сакадагиано (Тату-
шаги), Хидисгури (Корпугула-
ги), Джангилер (Карабахлар) и 
Хасаналилар;

12) Горийский район: села 
Тедоцминда и Левитана (Зез-
ман).

Согласно официальной 
статистике 1989 года, 7 из 
20 самых густонаселенных 
деревень в Грузии - Садах-

лы, Капанакчи (Болнисский 
район), Гараджала, Фахрали, 
Соганлыг, Гызылхаджилы 
(Марнеульский район), Лам-
бали - были села Карапапак. 
По официальным статистиче-
ским данным на январь 2002 
года, Садахлы было самым 
большим селом в Грузии, а 
Телави-Караджала занимало 
3-е место по величине. На-
ряду с этими двумя селами 
Гызылхаджили, Фахрали, 
Болус-Бабанакчи, Лямбали, 
Назарлы, Луканлы, Косалы 
(Гардабанский район), Алгет, 
Вохлы (Болнисский район), 
Агтахла, Караджалар (Гар-
дабанский район), Гачаган и 
Дарваз занимают первые 15 
мест среди крупных карапа-
пакских сел в Грузии. В насто-
ящее время приблизительная 
численность карапапаков в 
Грузии, по неофициальным 
данным, составляет около 400 
тысяч человек, и по численно-
сти они занимают второе ме-
сто в стране после грузин.

Джавахетские 
(ахалкалакские)

 карапапаки
До середины 20-го века 

одним из регионов Грузии, где 
компактно проживали турки, 
в том числе, карапапаки, был 
регион Месхети-Джавахети 
(Ахалцихе-Ахалкалаки), рас-
положенный на юго-западе 
страны и когда-то являвшийся 
Ахыскинским пашалыкством 
Османской империи. Также 
так называемые терекемен-
цы (карапапаки) расселились, 
в основном, в Джавахетской 
части региона. Однако в ре-
зультате османо-русской 
войны 1828-1829 годов мас-
совое переселение армян в 
эти районы, особенно вокруг 
деревень Карапапак, привело 
к постепенному переселению 
большинства из них в турец-
кие районы Чылдир, Ардахан 
и Карса.

В статье «Статистическое 
обозрение Ахалсихского па-
шалыка», опубликованной в 
мартовском номере газеты 
«Тифлисские ведомости» за 
1832 год, в разделе «Гара-
папаки» говорится: «В конце 
18-го и начале 19-го веков они 
покинули свои дистанции со 
своими стадами и отарами и 
подошли к границам этого па-
шалыкства. Они поселились 
здесь, воспользовавшись 
привилегиями и концессий, 
данными им пашалыкством и 
которыми они пользовались 
до сих пор. Сначала они вели 
полностью кочевой образ жиз-
ни и только разводили скот. 
Позже они постепенно начали 
заниматься сельским хозяй-
ством и садоводством, строи-
ли для себя постоянные дома 
и почти все предпочитали 
оседлый образ жизни, и лишь 
небольшая часть оставалась 
кочевой. Во времена пашей 
они не платили никаких нало-
гов, но они должны были быть 
вооружены и готовы к битве 
по первому требованию».

В статье также представ-
лена информация о карапапа-
ках, которые предшествовали 
дистанциям Борчали и Шам-
шаддиль и жили на зимовках 
области Хертвиси, в основ-
ном в низинах и долинах на 
левом берегу Куры: «Этих ка-
рапапаков называют амирха-
санами. В начале мая они все 
... медленно поднимаются в 
горы, пока становится теплее. 
В сентябре они спускаются с 
гор ... Поскольку амирхасцы 
зимой пасли свой скот воз-
ле своих домов, их зимовья 
были достаточно далеко друг 
от друга, чтобы избежать не-
хватки пастбищ. В санджаке 
Хертвиси амирхасанцы со-
стоят из 40 семей и живут в 
7 зимовьях - Кобхе, где живут 
их аксакалы (старшие), Ипнет, 
Ване, Какавел, Назров, Дили-
га и Аландзия (Аланджа)».

По словам автора статьи 
Флугея, «амирхасцы более 
сострадательны и просты, чем 
другие карапапаки, они умны, 
спокойны и очень справедли-
вы, они гостеприимны, даже 
если не любят навещать.      
Гостевые столы оформляют-
ся с учетом уровня жизни, то 
есть искренности и улыбки хо-
зяина, даже если он бедный. 
Другие карапапахи храбры, их 
движения быстрые и подвиж-
ные, разговорчивые и весе-
лые ... Эти карапапахи состав-
ляли лучшие кавалерийские 
отряды паши. У них хорошие 
лошади, и они очень умело 
водили их».

Из воспоминаний поэта 
Ильи Алхазишвили (1853-1921 
гг.), работавшего во 2-й поло-
вине XIX века в Тбилиси кор-
респондентом издававшейся 
на грузинском языке газеты 
«Дроэба» по Ахалкалакско-
му//Ахалкалакскому району, 
известно, что в отличие от 
местного населения, джа-
вахетские терекеменцы «не 
оборачивали головы платком, 
даже если их убей», а в распо-
ложенных здесь деревнях на 
берегу озера Табашур часто 
бывали гостями беглых отря-
дов терекеменцев. Из стати-
стических данных 1870 года 
известно, что в Ахалцихском/ 
/ Ахалцихском уезде, входив-
шем в состав Тифлисской 
губернии, в перечисленных 
ниже селах и указанном ко-
личестве проживали тереке-
менцы: 

В селе Мураквал - 119 че-
ловек (14 домов), в Оскории - 
107 человек (10 домов), в Ван 
– 130 человек (14 домов), в 
Панакет - 110 человек (10 до-
мов), в Лебисе - 131 человек 
(10 домов), в Бузмарете - 100 
человек (10 домов), Нияле - 
286 человек (36 домов), Ар-
тахте - 36 человек (4 дома), 
Гое / Кокия - 405 человек (42 
дома), Хумрисе - 175 чело-
век (14 домов) , Батхана - 22 
человека (4 дома), в Сагамой 
- 130 человек (32 дома).

Продолжение следует
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Начиная с мая 2022 года, прокуроры 
провели ревизию всех досудебных 
расследований, начатых в отношении 
предпринимателей в Казахстане. За 
этот период прекращено более 360 уго-
ловных дел в сфере экономики.

2 сентября прошлого года генеральный прокурор направил органам уго-
ловного преследования специальное указание, детально регламентирую-
щее порядок регистрации досудебных расследований в отношении субъек-
тов бизнеса.

«Также принята новая Инструкция по организации надзора за законно-
стью уголовного преследования, согласно которой прокуроры обязаны в 
суточный срок проверять законность начала досудебного расследования 
по каждому делу в отношении субъектов бизнеса и при выявлении наруше-
ний незамедлительно прекращать уголовное преследование. В тех случа-
ях, когда дело признано возбужденным законно, прокурор в дальнейшем, 
каждые 15 дней, проверяет законность и характер проведения следствия, 
обеспечивая его полноту и объективность.

Новые требования дали заметный положительный эффект. Если ранее 
ежемесячно по стране возбуждалось порядка 150 дел в отношении пред-
принимателей, то сейчас их количество снизилось в 2,5 раза», – озвучили 
результаты в ГП.

Другим направлением надзорной работы прокуратуры является эффек-
тивное решение проблем бизнеса.

Так, в 2022 году при содействии прокуроров разрешено 55 чувствитель-
ных для субъектов бизнеса вопросов. В их числе – обеспечение крестьян-
ских хозяйств водой, выплата задолженности и субсидий, отмена ограни-
чений на получение займов на социально значимые продукты, пресечение 
практики посещения проверяющими коммерческих объектов.

Продолжают работать мобильные группы органов прокуратуры по защи-
те бизнеса – с выездом, круглосуточно 24/7. В прошлом году они отрабо-
тали свыше 3 тысяч сигналов предпринимателей, каждый 4-й (759) нашел 
свое подтверждение, констатировали в высшем надзорном органе.

«В Алматинской области внедрен специальный бот мобильной группы 
по защите прав бизнеса. Он позволяет с помощью только одного QR-кода 
направить сигнал в прокуратуру.

Благодаря эффективному использованию IT-ресурсов и внесению актов 
надзора свыше 7,1 тысячи предпринимателей освобождены от незаконных 
штрафов на 1,3 млрд тенге, пресечено и отменено свыше 9 тысяч незакон-
ных проверок и иных форм контроля.

В целом, в 2022 году по нарушениям в сфере предпринимательства вне-
сено 1 330 актов надзора, отменено 1 230 незаконных запретительных и 
ограничительных мер уполномоченных органов, к ответственности привле-
чены 1 240 лиц», – поделились цифрами в Генпрокуратуре.

Для упорядочения вмешательства контролирующих и местных исполни-
тельных органов в деятельность предпринимателей утвержден Комплекс-
ный план совместных действий по защите бизнеса на 2023 год. Это четкая 
дорожная карта совместных действий органов прокуратуры с НПП «Атаме-
кен» и госорганами, включающая конкретные кейсы. План позволит усилить 
механизмы защиты предпринимателей и будет способствовать улучшению 
бизнес-климата.

При любом нарушении прав предпринимателей нужно незамедлительно 
обращаться напрямую по номерам 115 (колл-центр), 8 (7172) 30-17-93 или 8 
702 629 75 61 (мобильная группа Генеральной прокуратуры) либо по номе-
рам, указанным на сайтах территориальных органов прокуратуры.

Более 360 уголовных дел 
в отношении бизнеса 
прекратили прокуроры

Дефицит дизтоплива в этом году 
может превысить 500 тысяч тонн 

Бакытжан Байахметов озвучил ряд актуальных вопросов в адрес 
премьер-министра.

С проблемой дефицита дизтоплива, когда реализация ГСМ производи-
лась только по талонам и картам, либо и вовсе в ограниченном объеме, в 
последние годы казахстанцы сталкивались уже не раз. По словам сенатора 
Бакытжана Байахметова, дефицит нефтепродуктов ежегодно складывается 
из-за проблем с производством на трех крупных нефтеперерабатывающих 
заводах страны.

Депутат считает, что причиной этому также является и «ценник» на то-
пливо соседних стран, который практически вдвое дороже казахстанского, 
что, соответственно, привлекает транзитный транспорт.

Сенатор напомнил, что с 1 января 2025 года вводится норма единого 
рынка нефти и нефтепродуктов в рамках ЕАЭС, куда помимо Казахстана 
входят Россия и Кыргызстан, где цены на топливо – выше. В этой связи 
Бакытжан Байахметов озвучил ряд актуальных вопросов в адрес премьер-
министра.

«Какие меры Правительство планирует предпринять по стимулирова-
нию роста производства нефтепродуктов с учетом работы всех трех круп-
ных НПЗ на максимуме своих производственных мощностей? Какое ви-
дение Правительства в отношении сохраняющегося диспаритета цен на 
дизтопливо между Казахстаном и его соседями? Есть ли у Правительства 
среднесрочный или долгосрочный план решения проблемы постоянного 
дефицита нефтепродуктов и дизтоплива в частности», - задался вопросами 
депутат Байахметов.
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Урок казахского языкаАвиаперелеты подорожали 
для казахстанцев

По итогам декабря 2022 года 
стоимость услуг воздушного 
пассажирского транспорта в Ка-
захстане увеличилась на 16,8% за 
год. 

В региональном разрезе сильнее всего ощутили рост цен жители Западно-
Казахстанской области: сразу плюс 67%. В тройку антилидеров также попа-
ли Абайская (плюс 57,3% за год) и Костанайская (плюс 43,2%) области.

Из 20 регионов РК только в Улытауской и Алматинской областях наблю-
дался спад цен: на 20,8% и на 3,9% соответственно.

За январь-декабрь 2022 года авиакомпании перевезли 11 млн пассажи-
ров – на 16,5% больше, чем годом ранее. Наибольшие показатели были 
зафиксированы в Алматы: 7,4 млн человек, плюс 11% за год. Следом идут 
Шымкент (3 млн человек) и столица (562,5 тысячи человек).

Пассажирооборот достиг 20,1 млрд пкм – на 35,7% больше, чем годом 
ранее.

В 2023 году будут запущены новые международные рейсы, как сообщает 
Министерство индустрии и инфраструктурного развития Казахстана. 

Так, ожидается открытие рейсов из Астаны в Доху, из Актау и Шымкента 
– в Анкару, из Алматы и Актау – в Медину, из Астаны – в Баку и из Шым-
кента – в Душанбе в период весенне-летней навигации 2023 года.

Увеличить рейсы планируют из Астаны, Алматы, Актау, Туркестана и 
Атырау в Стамбул, из Астаны и Алматы – в Анталью, из Алматы – в Баку, 
Тбилиси, Пхукет и Мале.

Планируется открыть рейсы в Пакистан (из Алматы в Карачи и Лахор), 
увеличить количество рейсов в Индию по маршруту Алматы – Дели, в Китай 
(Алматы – Чэнду), в Великобританию (Алматы – Лондон), из Алматы в Бо-
друм, Батуми, Ираклион, Подгорицу и из Астаны – в Тбилиси и Подгорицу.

Ожидается возобновление рейсов по маршрутам Астана – Бишкек, Ак-
тау – Ереван, Алматы – Самарканд, Шымкент – Кутаиси.

Малазийская лоукост-авиакомпания Air Asia X с весенне-летней нави-
гации 2023 года планирует запустить полеты из Куала-Лумпура в Алматы, 
авиакомпания Thai Air Asia – из Бангкока в Алматы.

Авиакомпании Qeshm Air планирует начать полеты по маршруту Алматы 
– Токио с использованием 5 степени «свободы воздуха».

Также авиакомпания Air Astana прорабатывает вопрос выполнения 2 ре-
гулярных рейсов в неделю в Израиль по маршруту Алматы – Тель-Авив в 
среднесрочной перспективе.

Ранее сообщалось, что в Казахстане продлен режим «открытого неба» до 
26 декабря 2027 года (на 5-летний срок).

Нацбанк Казахстана ожидает 
снижения инфляции в марте
Председатель Национального банка Казахстана Галым-

жан Пирматов анонсировал снижение инфляции в марте.

Галымжан Пирматов сообщил, что инфляция формируется по прогнозной 
траектории.

«Месячный рост потребительских цен продолжил замедление и в дека-
бре прошлого года составил 1,2%. Напомню, что в сентябре она (инфляция 
– прим. ред.) составляла 1,8%, в октябре – 1,6%, в ноябре – 1,4%. Одна-
ко, несмотря на такое снижение, она все еще остается высокой, превышая 
среднегодовые значения (в среднем в декабре за последние 5 лет – 0,7%). 
В декабре 2022 года годовая инфляция составила 20,3%», – заявил он.

По данным главы Нацбанка, наибольший рост продолжают демонстриро-
вать цены на продовольственные и непродовольственные товары. Инфляция 
платных услуг осталась неизменной на фоне снижения стоимости арендной 
платы за благоустроенное жилье и подавленного роста регулируемых цен.

«На фоне ослабления давления на мировых энергетических и товарных 
рынках впервые за длительное время потребительская инфляция замед-
лилась. Замедление отмечается в большинстве стран – торговых партне-
ров. Инфляция в Китае составила в декабре 2022 года 1,8%. В ЕС потреби-
тельская инфляция на фоне снижения цен на энергоносители замедлилась 
в ноябре 2022 года до 11,1%. В России инфляция замедлилась до 12%. В 
совокупности эти факторы будут оказывать понижательное воздействие на 
инфляцию в Казахстане», – добавил Пирматов.

В целом, анонсировал он, снижения инфляции стоит ожидать уже этой 
весной.

«Нацбанк ведет независимую денежно-кредитную политику. Для того что-
бы мы начали снижать базовую ставку, мы должны добиться устойчивого 
тренда снижения инфляции и инфляционных ожиданий. При отсутствии но-
вых шоков, при достижении таких условий мы можем приступить к снижению 
базовой ставки. На сегодня мы близки к завершению цикла повышения ба-
зовой ставки. При отсутствии новых шоков ожидаем пик инфляции в первом 
квартале, если быть точнее, в феврале, мы думаем, будет фиксация пико-
вой годовой инфляции. Начиная с марта, наверное, мы ожидаем снижения 
годовой инфляции. Текущие условия диктуют поддержание базовой ставки 
на текущих уровнях достаточно длительное время», – резюмировал Пир-
матов.

Отметим, ранее премьер-министр Казахстана Алихан Смаилов также за-
являл, что в марте можно будет ожидать снижения инфляции в стране. 

Напомним, Комитет по денежно-кредитной политике Национального бан-
ка принял решение сохранить базовую ставку на уровне 16,75%.
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